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Dane demograficzne 
Gminy Strzyżewice za 2022 r.
Na koniec 2022 roku liczba mieszkańców gminy wyniosła 8270 osób, z czego 7918 to mieszkańcy stali, a 352 mieszkańcy czasowi. 

Szczegółowe dane w podziale na poszczególne miejscowości przedstawia tabela.

Rok 2022 przyniósł dodatni bilans ruchu 
ludności w zakresie zameldowań i wymeldo-
wań–więcej osób decyduje się zamieszkać 
w naszej gminie niż ją opuścić. W minionym 
roku 198 osób zameldowało się na stałe, 
a 107 wymeldowało na stałe z naszej gminy. 
Natomiast w obrębie gminy zrejestrowano 86 
zameldowań i 107 wymeldowań.
Gmina Strzyżewice na koniec minionego 

roku posiadała 352 mieszkańców czasowych.

Stan ludności na 31.12.2022 r. w podziale na miejscowości

Miejscowość Mieszkańcy stali 
na 31.12.2021 r.

Mieszkańcy stali 
na 31.12.2022 r.

Zmiany
 pomiędzy 

2021 r. - 2022 r

Mieszkańcy 
czasowi na 
31.12.2022 r.

Liczba kobiet na 
31.12.2022 r.

 (mieszkańcy stali)

Liczba mężczyzn na 
31.12.2022 r. (miesz-

kańcy stali)
Borkowizna 222 224 2 6 121 109
Bystrzyca 
Nowa 470 466 -4 1 233 234

Bystrzyca Stara 437 432 -5 5 232 205

Dębina 161 159 -2 0 82 77
Dębszczyzna 97 98 1 0 45 53
Franciszków 203 203 0 0 99 104

Iżyce 147 146 -1 0 76 70
Kajetanówka 163 159 -4 1 84 76
Kiełczewice 
Dolne 165 161 -4 4 83 82

Kiełczewice 
Górne 323 323 0 0 170 153

Kiełczewice 
Maryjskie 275 272 -3 32 196 108

Kiełczewice 
Pierwsze 73 71 -2 0 38 33

Kolonia 
Kiełczewice 
Dolne

260 260 0 2 130 132

Osmolice 
Drugie 494 499 5 2 260 241

Osmolice 
Pierwsze 772 785 13 8 389 404

Pawłów 240 240 0 0 123 117
Pawłówek 67 66 -1 3 38 31
Piotrowice 1141 1139 -2 92 600 631
Polanówka 400 405 5 5 205 205

Pszczela Wola 106 104 -2 184 165 123
Strzyżewice 591 590 -1 0 304 286
Żabia Wola 1103 1116 13 7 593 530
Razem 7910 7918 8 352 4266 4004
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Każda nieruchomość ma swój numer porządkowy

Nadawanie numeru porządkowego należy do zadań wła-
snych gminy. Obowiązek taki wynika z prawa geodezyjnego. 
Do zadań gminy należy ustalanie numerów porządkowych 
oraz zakładanie i prowadzenie ewidencji miejscowości, ulic 
i adresów oraz umieszczanie i utrzymywanie w należytym sta-
nie tabliczek z nazwami ulic i placów w miastach oraz innych 
miejscowościach na obszarze gminy. Numer porządkowy nieru-
chomości nadaje się na wniosek właściciela nieruchomości lub 
z urzędu. Zasady nadawania numerów porządkowy określa roz-
porządzenie Ministra Rozwoju, Pracy i Technologii z dnia 21 lip-
ca 2021 roku w sprawie ewidencji miejscowości, ulic i adresów.
Nadmienić należy że numer porządkowy ustala się dla bu-

dynków mieszkalnych oraz innych budynków przeznaczonych 
do stałego lub czasowego przebywania ludzi, w tym w szcze-
gólności budynków: biurowych, ogólnodostępnych wykorzysty-
wanych na cele kultury i kultury fizycznej, o charakterze edu-
kacyjnym, szpitali i opieki medycznej oraz przeznaczonych do 
działalności gospodarczej, wybudowanych, w trakcie budowy 
i prognozowanych do wybudowania. 
W przypadku gdy oznaczenie nieruchomości numerem po-

rządkowym następuje z urzędu, Wójt Gminy zawiadamia pi-
semnie właściciela/ współwłaścicieli ujawnionego w ewidencji 
gruntów i budynków. Jeżeli oznaczenie nieruchomości numerem 
porządkowym następuje na wniosek właściciela lub osoby włada-
jącej nieruchomością, Wójt Gminy w odpowiedzi na złożony wnio-
sek, wydaje zawiadomienie o nadaniu numeru porządkowego.
W celu uzyskania numeru porządkowego należy złożyć 

w urzędzie gminy stosowny wniosek wraz z kopią mapy lub 
szkicu przedstawiającego lokalizację i oznaczenie budynku, 
który objęty jest składanym wnioskiem. Sprawa tego typu za-
łatwiana jest przeważnie w ciągu 30 dni.

Zgodnie z danymi zawarty-
mi w ewidencji miejscowości 
i adresów gminy Strzyżewice 
w roku 2022 wydano 130 zawia-
domień o ustaleniu numeru po-
rządkowego. We wcześniejszych 
latach statystyki wyglądają na-
stępująco: w roku 2019 wydano 
54 zawiadomienia, w roku 2020 
wydano 65 zawiadomień, w roku 
2021 wydano 102 zawiadomie-
nia, w  roku 2022 wydano 130 
zawiadomienia.
Obowiązek oznakowania posesji tablicą z numerem porząd-

kowym wynika z ustawy Prawo geodezyjne i kartograficzne 
(art. 47b ust. 1, ust. 2 i ust. 4) z dnia 17 maja 1989 r. i spoczywa 
na właścicielu lub zarządcy posesji. Mają oni obowiązek w ter-
minie 30 dni od dnia otrzymania zawiadomienia o ustaleniu 
numeru porządkowego budynkowi, umieszczenia w widocz-
nym miejscu na ścianie frontowej budynku tabliczki z numerem 
porządkowym w terminie 30 dni od dnia otrzymania zawiado-
mienia o ustaleniu tego numeru. W przypadku gdy budynek po-
łożony jest w głębi ogrodzonej nieruchomości, tabliczkę z nu-
merem porządkowym umieszcza się również na ogrodzeniu.
Prawidłowe i czytelne oznakowanie posesji numerem po-

rządkowym jest istotnym elementem wpływającym na popra-
wę bezpieczeństwa. Dobrze widoczna tablica z adresem pose-
sji umożliwia łatwiejsze dotarcie do poszukiwanych adresów 
zarówno mieszkańcom, jak i przyjezdnym, a co najważniejsze 
– służbom ratunkowym.

P. Dekondy - Orłowska

Zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa, każda nieruchomość ma swój numer porządko-
wy. Złożenie wniosku o nadanie numeru porządkowego spoczywa na właścicielu lub użytkowniku 
wieczystym nieruchomości. Urząd Gminy Strzyżewice ustala średnio 96 numerów porządkowych 
rocznie, bazując na ewidencji numeracji porządkowej prowadzonej dla Gminy Strzyżewice

Pod względem płci w gminie nieznacznie dominują kobiety, których zameldowanych na stałe było 4266 (stanowi to 51,58 % 
mieszkańców stałych), mężczyźni stanowili liczbę 4004 (48,42 %) 
Strukturę ludności ze względu na ekonomiczne grupy wiekowe przedstawia poniższe zestawienie. 

Zmiany w liczbie ludności to również zgony 
naszych mieszkańców i urodzenia dzieci. O ile 
liczba zgonów wynosząca 83 jest dużo mniej-
sza od tej z 2021 roku – 108, to liczba urodzeń 
dzieci utrzymuje się na podobnym poziomie - 
w 2022 roku przyszło na świat 66 dzieci – dla 
przypomnienia w 2021 było to 64 noworodków. 
Najbardziej popularnym imieniem nadanym na-
szym nowym mieszkańcom był ex aequo Antoni 
i Nikodem, a nowym mieszkankom Pola.
Analizując dane Urzędu Stanu Cywilnego 

zauważyć można, że liczba zawieranych przez 
naszych mieszkańców małżeństw utrzymuje 
się na podobnym poziomie – w 2022 roku 57 
mieszkańców gminy zawarło związek małżeń-
ski. W tutejszym USC zarejestrowano 48 ak-
tów małżeństwa, z czego 29 wyznaniowych, 
17 cywilnych oraz dwa wpisy aktu małżeństwa 
zawartego poza granicami Polski. Pozostałe 
zmiany stanu cywilnego to rozwód 26 naszych 
mieszkańców oraz wdowieństwo 31 osób.

Joanna Samborska

„Numer porządkowy 
Urzędu Gminy Strzyżewice”- 

P.Dekondy-Orłowska
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REHABILITACJA W KRUS

Z sanatorium mogą skorzystać osoby:
■	ze schorzeniami narządu ruchu: kończyn górnych i dolnych, 
stawów, kręgosłupa.

■	ze schorzeniami układu krążenia: w 6 miesięcy po przeby-
tym zawale serca, z nadciśnieniem tętniczym ( I okres), inny-
mi chorobami serca.

■	po przebytej chorobie COVID-19. 
■	rolnicy, podlegający ubezpieczeniu społecznemu rolników 
z mocy ustawy w pełnym zakresie albo podlegający ubezpie-
czeniu wypadkowemu, chorobowemu i macierzyńskiemu na 
wniosek w pełnym zakresie nieprzerwanie, co najmniej 18 
miesięcy przed złożeniem wniosku o rehabilitację leczniczą.

■	renciści, mający ustalone prawo do okresowej renty rolni-
czej z tytułu niezdolności do pracy i zachowali zdolność do 
samodzielnej egzystencji.

■	członkowie rodzin spełniający warunki do uzyskania renty 
rodzinnej, kwalifikujący się do odbycia rehabilitacji leczni-
czej ze wskazań zdrowotnych w zakresie chorób narządu 
ruchu: dzieci poniżej 16 roku życia (turnusy rehabilitacyjne 
w okresie wakacyjnym), dzieci powyżej 16 roku życia speł-
niające warunki do uzyskania renty rodzinnej.

Pierwszeństwo w skierowaniu na rehabilitację leczniczą ma 
osoba, która uległa wypadkowi przy pracy rolniczej.

Potrzebne dokumenty:
■	wniosek na leczenie rehabilitacyjne na druku KRUS wysta-
wia lekarz rodzinny lub leczący specjalista. Druk wniosku 
dostępny na stronie www.krus.gov.pl, w zakładce Zadania 
w punkcie Rehabilitacja, lub jednostce organizacyjnej KRUS.

■	do wniosku lekarza dołączone powinny być niezbędne ba-
dania: pełna morfologia krwi + glukoza, OB, pełna analiza 
moczu, EKG, RTG klatki piersiowej z opisem radiologa, opis 
chorych części kręgosłupa i  stawów wraz z wynikami ba-
dań. Badania te są bezpłatne.

Wniosek wraz z wynikami badań należy złożyć w O/R KRUS 
w Lublinie ul. Droga Męczenników Majdanka 12.
Szczegółowe informacje udzielane są w O/R KRUS w Lubli-

nie ul. Droga Męczenników Majdanka 12, pok. 36, lub telefo-
nicznie: 81 759 34 42 i 81 759 34 36 oraz w Placówce Terenowej 
KRUS w Bychawie, ul. Piłsudskiego 65b, 23-100 Bychawa, tel. 
81 566 21 62

Rolniku, jeśli spełniasz powyższe wymagania poproś swojego lekarza rodzinnego
 lub lekarza specjalistę o wystawienie skierowania do sanatorium.

Kasa Rolniczego Ubezpieczenia Społecznego 
Oddział Regionalny w Lublinie 

zaprasza rolników na bezpłatne leczenie rehabilitacyjne.

Wsparcie dla inwestora

12 stycznia 2021 r. Gmina Strzyżewice podpisała z Woje-
wództwem Lubelskim umowę uczestnictwa Jednostki Samo-
rządu Terytorialnego w projekcie „Standardy Obsługi Inwestora 
w województwie lubelskim” współfinansowanym przez Unię 
Europejską ze środków Europejskiego Funduszu Społecznego 
w ramach Programu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój na 
lata 2014-2020 – Priorytet II „Efektywne polityki publiczne na 
rynku pracy, gospodarki i edukacji”; Działanie 2.18 „Wysokiej ja-
kości usługi administracyjne”.
Założeniem standaryzacji jest uzyskanie lepszej, bardziej 

sprawnej i profesjonalnej obsługi podmiotów zainteresowa-
nych inwestowaniem w gminie, budowanie pozytywnego wize-
runku w regionie, promocja gminy jako miejsca do lokowania 
inwestycji, co w rezultacie może przyczynić się do jej rozwoju 
gospodarczego i napływu nowych przedsiębiorców.
Celem utworzonego POI jest inicjowanie spotkań, wymiany 

doświadczeń pomiędzy przedsiębiorcami, a także działań mają-
cych przyczynić się do stworzenia przyjaznego dla inwestorów 
miejsca, w którym przedsiębiorcy mogą liczyć na profesjonalną 

obsługę, uzyskać informacje o możliwości inwestowania na te-
renie gminy oraz poznać uwarunkowania związane z przygoto-
waniem terenów pod inwestycje.
Zachęcamy do zapoznania się z ofertą terenów inwestycyj-

nych zlokalizowanych na terenie Gminy Strzyżewice na naszej 
stronie www.strzyzewice.lubelskie.pl w zakładce Dla inwesto-
ra, bądź na stronie Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu wpisując 
id nieruchomości 06-216.

Natalia Moryl

PUNKT OBSŁUGI INWESTORA
Urząd Gminy Strzyżewice

Strzyżewice 109, 23-107 Strzyżewice, pok. nr 20,
tel. 81 56 69 618, 81 56 69 614, 

e-mail: poi@strzyzewice.lubelskie.pl

W ramach realizacji projektu „Standardy Obsługi Inwestora w województwie lubelskim” w styczniu 2022 r. w Urzędzie Gminy 
Strzyżewice został utworzony Punkt Obsługi Inwestora. Jest to miejsce przyjazne dla lokalnych firm, partnerów zewnętrznych 
i wszystkich przedsiębiorców, którzy chcieliby zainwestować na terenie naszej gminy.



6 Kompres Czasopismo Gminy Strzyżewice

AKTUALNOŚCI

50 lat razem!

Odznaczeni zostali: 
■	Grażyna i Adam Bereccy z Osmolic Pierwszych
■	Anna i Edward Budziłowicz Piotrowic
■	Maria i Józef Daniłowscy z Piotrowic
■	Kazimiera i Jan Dziaduch z Franciszkowa
■	Helena i Janusz Koper z Żabiej Woli
■	 Irena i Henryk Mróz z Pszczelej Woli
■	Wanda i Stanisław Pasierbiak z Piotrowic
■	Zofia i Roman Staszczak z Kolonii Kiełczewice Dolne
■	Teresa i Stanisław Stępień z Kiełczewic Dolnych
■	Aurelia i Stanisław Teter z Kiełczewic Dolnych
■	Kazimiera i Edward Wilkołazcy ze Strzyżewic
■	Danuta i Ryszard Woźnica z Żabiej Woli

16 lutego b.r. w Strzyżewicach odbył się jubileusz Złotych Godów. Odznaczonych zostało 12 par małżeńskich z Gminy Strzy-
żewice, których 50. rocznica małżeństwa przypadła w roku 2022 a podczas uroczystości 10 par otrzymało z rąk Wójta Gminy 
Barbary Zdybel medale za długoletnie pożycie małżeńskie. 

Odznaczeni Jubiliaci

Odznaczeni Jubiliaci Anna i Edward Budziłowicz Piotrowic

Kazimiera i Edward Wilkołazcy ze StrzyżewicHelena i Janusz Koper z Żabiej Woli

Danuta i Ryszard Woźnica z Żabiej WoliAurelia i Stanisław Teter z Kiełczewic Dolnych
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Setne urodziny Pani Leokadii
Tak wyjątkowa i piękna uroczystość nie zdarza się często. 100 lat życia to piękny wiek 

- wiek, nacechowany szczególną wartością, którą tworzyły lata doświadczeń, nazna-
czone blaskami i cieniami codziennego życia i tylko nielicznym dane jest doczekać tak 
zacnego jubileuszu. Tego niesamowitego daru doświadczyła Pani Leokadia Palusińska 
mieszkanka Bystrzycy Nowej, która  11 marca 2023 r. obchodziła swoje setne urodziny.
Z tej też okazji Wójt Gminy Strzyżewice Barbara Zdybel przekazała dostojnej Ju-

bilatce list gratulacyjny wraz z  koszem słodyczy, do których dołączony został list 
z życzeniami i gratulacjami Prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego. 
Raz jeszcze składamy naszej Jubilatce serdeczne gratulacje z okazji tak wyjątko-

wego Jubileuszu oraz życzenia wielu lat życia w otoczeniu rodziny, przyjaciół, w at-
mosferze miłości i wsparcia oraz pogody ducha, optymizmu i radości życia. 

Joanna Samborska

Zofia i Roman Staszczak z Kolonii Kiełczewice Dolne

Maria i Józef Daniłowscy z Piotrowic

Teresa i Stanisław Stępień z Kiełczewic Dolnych

Kazimiera i Jan Dziaduch z Franciszkowa

Medal za Długoletnie Pożycie Małżeńskie jest państwowym odznaczeniem 
cywilnym nadawanym osobom, które przeżyły 50 lat w jednym związku mał-
żeńskim. Odznaczenie to, nadawane przez Prezydenta RP, w precedencji pol-
skich odznaczeń zajmuje miejsce zaraz za Medalem za Ofiarność i Odwagę oraz 
Medalem za Długoletnią Służbę.
Jubilaci otrzymali pamiątkowe dyplomy, kwiaty i kosze słodyczy ufundowa-

ne przez Wójta Gminy oraz publikację wydaną przez Gminną Bibliotekę Publicz-
ną w Strzyżewicach „Gmina Strzyżewice i jej mieszkańcy na starej fotografii”.
Po oficjalnej części dekoracji, jubilaci spędzili wspólnie czas z zespołem „PoNo-

szemu” działającym przy Centrum Kultury i Promocji Gminy Strzyżewice w Piotro-
wicach. Jako że jubileusz zorganizowany był w „Tłusty czwartek” – dzień rozpoczy-
nający ostatni tydzień karnawału- nie mogło na nim zabraknąć tradycyjnego pączka.
Wszystkim odznaczonym parom raz jeszcze składamy serdeczne gratulacje, 

wyrazy uznania oraz życzymy dalszych długich lat wspólnego życia, pełnych 
zdrowia, pogody ducha, radości i szczęścia rodzinnego. 

Joanna Samborska

Grażyna i Adam Bereccy z Osmolic Pierwszych
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INWESTYCJE

Kolejne środki dla Gminy Strzyżewice 
z RFRD na 2023 r.

Co nowego w nowej perspektywie UE

W sierpniu zeszłego roku Gmina Strzyżewice złożyła dwa wnioski na przebudowę dróg gminnych, w ramach naboru na dofinansowa-
nie zadań na 2023 rok z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg.
W dniu 06.02.2023 r. na stronie Urzędu Wojewódzkiego w Lublinie ogłoszona została lista zadań powiatowych i zadań gminnych 

zatwierdzonych do dofinansowania ze środków RFRD - nabór 2023 dla województwa lubelskiego. Kolejny raz Gmina Strzyżewice 
otrzymała wsparcie na realizację zadań drogowych:
1. Przebudowa drogi gminnej nr 107133L w Pawłowie na odcinku 835 mb. Wartość kosztorysowa zadania: 765 917,77 zł. Kwota 
dofinansowania: 382 958,89 zł.

2. Przebudowa drogi gminnej nr 107143L w Kiełczewicach Górnych na odcinku 730 mb. Wartość kosztorysowa zadania: 999 
993,57 zł. Kwota dofinansowania: 499 996,79 zł.
Wspomniane inwestycje zrealizowane zostaną w 2023 r.

Wioletta Mucha

W dniu 17.01.2023 r. odbyła się konfe-
rencja pt. „Nowa ustawa wdrożeniowa – 
praktyczne aspekty wdrażania programów 
regionalnych w  perspektywie finansowej 
2021-2027”, zorganizowana przez Urząd 
Marszałkowski Województwa Lubelskie-
go. W trakcie spotkania omówione zostały 
zagadnienia związane z wdrażaniem fun-
duszy unijnych w perspektywie finansowej 
na lata 2021–2027. Przedstawiona została 
również analiza porównawcza procesu 
naboru, oceny i wyboru projektów do do-
finansowania w  perspektywie finansowej 
2014-2020 oraz 2021-2027, a  także wa-
runki jakie będą musiały zostać spełnione 
w celu aplikowania o środki unijne. Jednym 
z wymaganych założeń związanych z moż-
liwością pozyskania środków finansowych 
na prowadzenie działań rewitalizacyjnych 
jest posiadanie przez beneficjentów Gmin-
nych Programów Rewitalizacji. W związku 
z  tym, Gmina Strzyżewice przystąpiła do 
opracowywania Gminnego Programu Re-
witalizacji na lata 2023 – 2030, który po-
zwoli na pozyskanie środków unijnych.

Obecnie jesteśmy na etapie wyzna-
czenia obszaru zdegradowanego i obsza-
ru rewitalizacji, który w marcu bieżące-
go roku został poddany konsultacjom 
społecznym. Wyznaczono je w  nastę-
pujących miejscowościach: Strzyżewice, 
Piotrowice, Pszczela Wola, Kiełczewice 
Maryjskie, Kolonia Kiełczewice Dolne. 
Informacje na temat projektu uchwa-
ły Rady Gminy w  sprawie wyznaczenia 
przedmiotowych obszarów znajdują się 
na stronie internetowej: www.strzyze-

wice.lubelskie.pl oraz w Biuletynie Infor-
macji Publicznej Urzędu: https://ugstrzy-
zewice.bip.lubelskie.pl. 
Kolejnym krokiem będzie prowadze-

nie dalszych prac związanych z  Pro-
gramem Rewitalizacji. Serdecznie 
zachęcamy Państwa poprzez udział 
w konsultacjach społecznych do aktyw-
nego uczestnictwa w  opracowywaniu 
dokumentu.

Wioletta Mucha

Planowa do przebudowy droga gminna nr 107133L w PawłowiePlanowa do przebudowy droga gminna nr 107143L w Kiełczewicach Górnych
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EKOLOGIA

Pierwsze inwestycje w 2023 r. z funduszu sołeckiego

Program priorytetowy“Czyste Powierze”
w trosce o zdrowie, klimat i środowisko

Fundusz sołecki to środki, które mają 
służyć poprawie warunków życia lokalnej 
społeczności. Jest wyodrębniony w  bu-
dżecie gminy i przez cały czas pozostaje 
jego częścią. O  przeznaczeniu fundu-
szu sołeckiego decydują bezpośrednio 
mieszkańcy sołectw na zebraniach wiej-
skich, a za jego wykonanie, podobnie jak 
całego budżetu gminy, odpowiada Wójt. 
W bieżącym roku zostały zrealizowa-

ne następujące zadania: 
	■ w  lutym sołectwo Franciszków w  ra-
mach zadania funduszu sołeckiego 
pn.: „Modernizacja budynku OSP 
Franciszków ” zakupiło meble kuchen-
ne oraz sprzęt agd. Całkowity koszt 
zakupu wraz z  usługą montażu wy-
niósł 14930,00 zł. Mamy nadzieję, że 
inwestycja ta przyczyni się do bardziej 
efektywnego wykorzystania budynku 
oraz pozwoli Paniom z Koła Gospodyń 
Wiejskich we Franciszkowie na szlifo-
wanie umiejętności kulinarnych.
	■ w ramach dalszych prac moderniza-
cyjnych budynku OSP Strzyżewice 

wykonany został sanitariat przysto-
sowany dla osób z niepełnosprawno-
ścią oraz została położona terakota 
w  pomieszczeniach: kuchni, koryta-
rzu i sanitariacie. Prace te zostały wy-
konane w  ramach zadania funduszu 
sołeckiego sołectwa: Strzyżewice, 
Kiełczewice Dolne i Kolonia Kiełcze-
wice Dolne. Całkowity koszt wykona-
nych prac wyniósł 24477,00 zł. Nowy 
wizerunek pomieszczeń sprawił, iż 
świetlica stała się bardziej przytulna 
i przyjazna do organizowania różne-
go rodzaju spotkań dla okolicznych 
mieszkańców.
Podejmowane działania są odpo-

wiedzią na potrzeby miejscowej spo-
łeczności, służą wyzwalaniu lokalnych 
inicjatyw, sprzyjają nawiązywaniu są-
siedzkich relacji i  ich rozwojowi. Od-
nowione budynki tworzy przyjazną 
i otwartą przestrzeń dla naszej lokalnej 
społeczności.

P. Dziekanowski

Skorzystanie z programu może przynieść wiele korzyści, zarówno dla indywidualnych właścicieli nieruchomości, jak i dla całego spo-
łeczeństwa.
Oto kilka powodów, dla których warto skorzystać z programu „Czyste Powietrze”:
	■ Oszczędność kosztów energii - wymiana źródła ciepła na bardziej ekologiczne pozwala na zmniejszenie zużycia energii, co oznacza 
niższe rachunki za prąd czy gaz. Dofinansowanie z programu „Czyste Powietrze” może znacznie zniwelować koszty inwestycji.
	■ Poprawa komfortu - dzięki modernizacji budynku oraz wymianie źródła ciepła na bardziej ekologiczne zwiększa się komfort miesz-
kańców, w tym ciepło, izolacja akustyczna oraz ochrona przed wiatrem.
	■ Poprawa jakości powietrza - wymiana źródła ciepła zwiększa efektywność energetyczną, co zmniejsza emisję zanieczyszczeń powie-
trza. Dzięki temu poprawia się jakość powietrza, co ma korzystny wpływ na zdrowie mieszkańców i środowisko naturalne.
	■ Wzrost wartości nieruchomości - modernizacja budynku i wymiana źródła ciepła na bardziej ekologiczne zwiększa wartość nierucho-
mości. Dzięki temu może być łatwiej ją sprzedać lub wynająć w przyszłości.
 Od 3 stycznia 2023 roku zaczęły obowiązywać zmiany w programie Czyste Powietrze. Główne modyfikacje to: ujednoznacznione 

kwoty dotacji, podwyższone progi dochodowe, urealnienie kosztów jednostkowych. . Od stycznia można otrzymać nawet do 136 200 
zł wsparcia do najwyższego poziomu dofinansowania wraz z pełną termomodernizacją. Również sam wniosek o dofinansowanie jest 
bardziej przejrzysty. Warto zaznaczyć, że koszty termomodernizacji, czyli ocieplenie przegród, wymiana okien, drzwi i bram garażowych 
nie mają limitu kwotowego i są dofinansowane w określonym procencie do poniesionych kosztów netto. Podsumowując, skorzystanie 
z programu „Czyste Powietrze” ma wiele korzyści dla indywidualnych właścicieli nieruchomości. Dzięki modernizacji budynków oraz 
wymianie źródeł ciepła na bardziej ekologiczne poprawia się komfort mieszkańców, zmniejsza się emisja zanieczyszczeń powietrza, 
zwiększa się wartość nieruchomości oraz wspiera się polską gospodarkę. 

Wszelkie informację dotyczące dotacji w programie Czyste Powietrze można otrzymać w gminnym punkcie konsultacyjno-in-
formacyjnym w budynku Urzędu Gminy we wtorki w godz. 11.00-16.00 oraz w środy w godz. 7.30-12.30. oraz pod numerem tel. 81 
566-96-09 a także na stronie www.wfos.lublin.pl.

Paulina Suska

Na mocy porozumienia z dnia 27.08.2019 r. z Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Lublinie 
w naszej Gminie działa program „Czyste Powietrze”. Jego celem jest poprawa jakości powietrza poprzez dofinansowanie 
działań zmierzających do poprawy efektywności energetycznej budynków oraz wymiany źródeł ciepła na bardziej ekologiczne. 
Na obszarze Gminy Strzyżewice do dnia 30.12.2022 r. złożono 157 wniosków o dofinansowanie, zostało zrealizowanych 88 
przedsięwzięć oraz wypłacono dotychczas 1 374 584,47 zł dotacji.
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Tegoroczne Forum Kobiet organizowane przez Lokalną Grupę Działania „Kraina wokół Lublina” odbyło się tym razem na 
terenie naszej gminy w niedzielę 5 marca 2023 r. W VIII Forum Kobiet uczestniczyło ponad 250 pań.
W tej tak licznej grupie nie zabrakło kobiet z terenu Gminy Strzyżewice, którą reprezentowały panie działające w organizacjach 

pozarządowych, KGW, stowarzyszeniach oraz sołectwach.
Uczestniczki spotkania powitała Prezes Zarządu LGD Pani Małgorzata Olechowska, a Wójt Gminy Strzyżewice Pani Barbara Zdybel 

złożyła wszystkim paniom okolicznościowe życzenia z okazji Dnia Kobiet.
Program obfitował w bardzo ciekawe prelekcje i warsztaty rękodzielnicze.
Tematyką przewodnią Forum była zbliżająca się wiosna, a wraz z nią nowe wyzwania, które stoją przed wieloma kobietami. Jak 

im sprostać z zachowaniem dobrego samopoczucia - porad na ten temat udzieliły ekspertki: stylistka, psycholog oraz specjalistka od 
dobrych manier.
Po zakończeniu pierwszej  części spotkania na uczestniczki  czekał smaczny ,,przerywnik’’ w formie słodkiego poczęstunku. Smakowi-

te ciasta przygotowane zostały przez KGW ,,Osmoliczanki” z Osmolic Pierwszych. Po nabraniu sił panie mogły przystąpić do ostatniego 
punktu spotkania, którym były warsztaty  z rękodzieła.
Ponad 150 Pań pod kierunkiem artystek - ekspertek wzięło udział w warsztatach, których efektem były: palmy krzczonowskie, 

palmy garbowskie, ozdoby wykonane techniką makramy, świąteczne stroiki, pisanki ornamentowe oraz malowane torby lniane. 
Wszystkie uczestniczki wykazały się talentem i ogromną pracowitością.
Forum Kobiet uświetniły występy artystyczne w wykonaniu Zespołu Sołectw Song z Bychawy i Młodzieżowej Orkiestry Dętej 

Gminy Strzyżewice.
D.P.

Wiosna z Forum Kobiet
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Nieznana twórczość Ewy Kołaczkowskiej
Twórczość literacka Ewy Kołaczkowskiej ważna dla kultury polskiej, szczególnego znaczenie nabiera w Strzyżewicach, w miej-

scu jej urodzenia i powstawania jej twórczości. Pamięć o jej osobie i zasługach dla budowy tożsamości lokalnej znalazła materialny 
wyraz w poświęconych jej osobie publikacjach regionalnych, w zbiorach jej książek, oraz w nadaniu jej imienia Gminnej Bibliotece 
Publicznej w Strzyżewicach. Słownik biograficzny współczesnych polskich pisarzy i badaczy literatury1, zawiera jej biogram i wy-
kaz bibliografii określając ją jako autorkę książek i tłumaczkę. Biogram jest w zasadzie pełny, z małą poprawką: Ewa Kołaczkowska 
urodziła się, nie w rodzinie rolnika, lecz w rodzinie ziemiańskiej. Do zamieszczonego tam wykazu jej bibliografii /6 książek autor-
skich plus 21 przełożonych z j. angielskiego/ trzeba dodać jeszcze prace, które ukazały się po roku 1996 lub są niepublikowane. Są 
to cztery następne pozycje: „Wielka kronika rodzinna, niedokończony maszynopis, niedatowany – w posiadaniu STR); „Szlakiem 
wspomnień (1966 – dwa wydania STR); Henryk Ruszczyc we wspomnieniach, red. i oprac. maszynopis, 1979-1980”; Dwunastu przy-
jaciół Muszki 1997, wyd. STR, pośmiertne)2. Uzupełnienie nie wyczerpuje twórczości Ewy Kołaczkowskiej, bowiem Baza „Archiwum 
Kobiet” Instytutu Badań Literackich PAN /2018/3 wymienia jej kolejne /nieznane lokalnie/ cztery prace w maszynopisie, przecho-
wywane w Zakładzie Rękopisów Biblioteki Narodowej w Warszawie:
■	Dziennik Ewy Kołaczkowskiej, /Dziennik/4 z lat 1940-1944 powstały w Strzyżewicach, maszynopis, 381 str. /sygn. Rps. 12313, 
■	Podróż5 – maszynopis powstały w Strzyżewicach w latach 1939-1943, 143 str., obejmujący zakres chronologiczny 1939 r. z podróży do Anglii 
w celach edukacyjnych, (Oksford, Londyn), /sygn. Rps. 11633./,

■	Wspomnienie o Jerzym Ostrowskim6 – maszynopis powstały w latach 1975-1976 w Warszawie, 120 str., zdjęcie /portret przyjaciela/, zakres 
chronologiczny biografii 1930-1939, /sygn. Rps. 11632/,

■	  Współpraca z Polskim Czerwonym Krzyżem w Lublinie 1942–19447, maszynopis napisany w l. 1973-1974 w Warszawie 
i w Mszanie Dolnej, str. 43, /sygn. Rps. 11634/. 
Maszynopisy są bardzo interesujące i cenne dla Strzyżewic gdyż zawierają osobiste wspomnienia i refleksje Ewy Kołaczkowskiej, jej 

korespondencję z przyjaciółmi z okresu od lat trzydziestych do lat osiemdziesiątych XX wieku. Mają charakter domeny publicznej i mogą 
być publikowane lub włączone do regionalnego zbioru w postaci 
kserokopii. Ze streszczenia „Wspomnienia o Jerzym Ostrowskim”, 
dokonanego przez redakcję „Archiwum Kobiet” wyłania się obraz 
młodej Ewy Kołaczkowskiej przejawiającej tendencje emancypa-
cyjne, nie zgadzającej się z posługującą rolą kobiety, która ma trud-
ności w realizowaniu ambicji naukowych lub literackich. Sama była 
zafascynowanej inwencją i dynamiką umysłową i życiową starsze-
go wiekiem przyjaciela, który stanowił dla niej wzór do budowania 
własnego stylu życia – jak sama to określiła, stylu nie znanego jej 
dotychczas: „wskutek wychowania w środowisku raczej ospałym 
umysłowo”. Imponowała jej odwaga przyjaciela w podejmowaniu 
ryzyka i śmiałe rozwiązywanie problemów, które przynosi życie. 
Podziwiała jego wiedzę, czerpała przyjemność ze wspólnej z nim 
lektury poezji skamandrytów, twórczości Friedricha Nietzsche-
go oraz Bolesława Leśmiana. (Wpływ filozoficzno-metafizycznej 
i romantycznej twórczości Bolesława Leśmiana odnaleźć można 
w prozie Ewy Kołaczkowskiej). Ewa Kołaczkowska głęboko zwią-
zana z przyrodą Strzyżewic, odbierała ją wszędzie z charaktery-
styczną dla siebie wrażliwością: „W czasie naszych wiosennych 

Dwór Kołaczkowskich w Strzyżewicach w 1933 r.
- ze zbiorów prof. T. Epszteina

/reprodukcja z książki „Dwór wobec wojny”, Dobrzyca 2021/.

Do mieszkańców Piotrowic
Dwa lata temu Piotrowice wygrały organizowany po raz 

pierwszy przez Urząd Gminy Strzyżewice konkurs „Piękna 
wieś”. Zwycięstwo odnieśliśmy nie tylko z powodu czystości 
i estetyki terenów wokół posesji, ale także dlatego, że miesz-
kańcy aktywnie uczestniczą w życiu wsi, parafii, gminy i po-
wiatu,działając w wielu różnych organizacjach. Nagrodę w wy-
sokości 20 tysięcy złotych przeznaczyliśmy na zakup stołu 
i ławek do nowej altanki. Postawiona ponad rok temu pięknie 
prezentowała się obok dworku. Niestety, po kilku miesiącach 
została zdewastowana – wyłamane ażurowe ozdoby, wybru-
dzone ściany, porysowany stół i krzesła, wewnątrz puszki, 
pety, kapsle i inne śmieci. Przykre to, tym bardziej, że została 
zakupiona z części funduszu sołeckiego, a o tym zdecydowali 
piotrowiczanie obecni na zebraniu wiejskim. Przypominamy, 
że podział funduszu odbywa się na tych spotkaniach zgodnie 
z prawem i zasadami demokracji. Wszystkie propozycje pocho-
dzą od obecnych, a ich akceptacja zapada większością głosów. 
Z pewnością na następnym zebraniu, którego celem będzie 

sposób wykorzystania funduszu sołeckiego, długo będziemy 
się zastanawiać, na co go przeznaczyć, by nie został zmarno-
trawiony. A może lepiej zrezygnować i pozostawić w budżecie 
gminy? Wydawałoby się, że nagroda powinna zmotywować 
mieszkańców do większej dbałości o czystość i estetykę oto-
czenia. Niestety, tak się nie dzieje Wystarczy przejść się do par-
ku. Alejki zostały oczyszczone (również za pieniądze z fundu-
szu sołeckiego), ale wszędzie leżą śmieci - butelki, puszki,pety, 
wszelkiego rodzaju opakowania i psie odchody. Podobnie 
wygląda ulica między apteką a szkołą oraz przystanki busów. 
Czy ucząca się tu młodzież zaśmiecająca prywatne posesje nie 
wie, że istnieją kosze na śmieci? Z przykrością piszemy te sło-
wa, ale jesteśmy przekonani, że odzwierciedlają one odczucia 
przeważającej części piotrowiczan, którzy chcą spacerować po 
czystych uliczkach i alejkach parkowych. A mają przecież do 
tego pełne prawo.

Rada Sołecka
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wycieczek motocyklowych pod Warszawę 
Jerzy, tak jak i ja, uważał pierwszą, lekką 
zieloność brzóz za jedno z najpiękniejszych 
zjawisk w przyrodzie, a za wielki dziw, że 
już w następną niedzielę ta mgiełka stawa-
ła się powodzią zieleni”. Podziwiany przez 
Ewę Kołaczkowską przyjaciel Jerzy Ostrow-
ski, którego poznała we wrześniu 1930 r. 
na balu 24 Pułku Ułanów w Kraśniku, inte-
lektualista, utalentowany pisarz i pedagog, 
w listopadzie 1939 r. został aresztowany 
przy próbie przedostania się do armii pol-
skiej we Francji i osadzony w obozie w Au-
schwitz-Birkenau, następnie w Mauthau-
sen-Gusen, gdzie zmarł w 1942 r. wskutek 
wyniszczającej pracy w kamieniołomach.
Szczególnie duże znaczenie dla kreśle-

nia portretu literackiego autorki, oraz dla 
historii Strzyżewic posiada dotychczas 
nieznany 381-stronnicowy „Dziennik” 
zawierający relacje z jej przeżyć wojen-
nych i okupacyjnych. Baza „Archiwum 

Kobiet” Instytutu Badań Literackich PAN zamieściła streszczenie tego obszernego maszynopisu, w którym podkreśla duże wa-
lory literackie „Dziennika”, skłonność autorki do psychologicznego interpretowania ludzkich zachowań, do odkrywania dwoistej 
natury człowieka: powierzchownej i wewnętrznej. Ukazuje jej pragnienie do samodoskonalenia się i pracy nad sobą, do lektury 
poważnych książek. Wiele czerpie z wymiany korespondencji z autorytetami, m.in. z prof. Andrzejem Tretiakiem, twórcą filologii 
angielskiej na Uniwersytecie Warszawskim. Ewa Kołaczkowska wspominała w listach lektury książek czytanych w Strzyżewicach 
w latach 1940-1944, z których można wnioskować o zawartości księgozbioru dworu strzyżewickiego. Do jej lektur należał: Journal 
intime Henriego-Frédérica Amiela; dzienniki /listy/ Katherine Mansfield; Pod słońcem szatana Georges’a Bernanosa; Kuzynki Bietki 
Honorégo Balzaca. Wspominała, że próbowała tłumaczyć Mrs. Dalloway Virginii Wolf; czytała prozę Charlesa Dickensa; utwory Elizy 
Orzeszkowej (zbierała o niej materiały); książki Jana Parandowskiego; Grecję niepodległą Tadeusza Zielińskiego; prozę Józefa Ignace-
go Kraszewskiego; oraz pracę naukową socjologa kultury i filozofa Floriana Znanieckiego. 
Jej zapisy ukazują strach i stres wywołany wojną, lęk o los przyjaciół, bliskich i innych ludzi. Przeżycia te wywierają negatywny 

wpływ na jej kontakty z ludźmi, na wykonywanie codziennych obowiązków domowych. Ewa Kołaczkowska silnie przeżywa wydarze-
nia wojenne, upadek Francji, utworzenie getta warszawskiego i tragiczną sytuację Żydów. Niepewność wywołana wojenną sytuacją, 
informacje o zgonach bliskich i znajomych osób wpędza ją w przygnębienie i rozpacz. Stan psychiczny przekłada się na niechęć do 
rozmów nawet z domownikami, które uważa za monotonne, nudne i przewidywalne. Ucieka w lekturę książek i prace literackie, ale 
i tu miewa nastroje melancholii, smutku, zniechęcenia i rozgoryczenia niemożnością przeżywania cierpienia innych ludzi. Ratuje się 
pracą w ogrodzie, kwestami i pakowaniem paczek dla żołnierzy polskich przebywających w oflagach jenieckich oraz pisaniem do 
nich listów i kart świątecznych. Zamierza tworzyć literackie portrety osób, z którymi się zetknęła. Imponują jej żołnierze podziemia 
przejeżdżający do dworu Kołaczkowskich w Strzyżewicach; zamieszcza w dzienniku reportaż poświęcony przyjaznej grupie party-
zantów. Wspomina osoby, które znalazły okupacyjne schronienie we dworze w Strzyżewicach, m. in. panią Daszkiewiczową z dwo-
ma synami, przymusowo wysiedloną z Wielunia, oraz Zofię Rudzką, znaną międzywojenną malarkę, studiującą w Akademiach Sztuk 
Pięknych w Warszawie i Krakowie, która tworzyła nastrojowe pejzaże i portrety. Oryginał „Dziennika” zapewne zawiera znacznie 
więcej szczegółów z okupacyjnego życia Strzyżewic, być może odpowiada na pytanie, czy Zofia Rudzka malowała pejzaże lub osoby 
w Strzyżewicach, kto jeszcze inny ukrywał się we dworze, wyjaśni zasygnalizowaną sprawę rozpoczęcia przez Ewę Kołaczkowską 
studiów prawniczych i ich porzucenie dla anglistyki oraz prowadzenie przez nią w 1941 r. w Strzyżewicach jakichś lekcji z dziećmi? 
Kolejny maszynopis „Współpraca Ewy Kołaczkowskiej z Polskim Czerwonym Krzyżem w Lublinie w latach 1942–44”1, znany częściowo 

z kopii dra Mieczysława Kseniaka, stanowi ciekawy przyczynek do historii pomocy charytatywnej płynącej ze Strzyżewic dla przebywa-
jących w oflagach w niewoli żołnierzy polskich oraz robotników przymusowych m. in. ze Strzyżewic. Akcja wysyłania paczek żywnościo-
wych i odzieżowych (wełnianych skarpet i rękawiczek), także nasion i sadzonek roślin, odbywała się pod kierunkiem Ewy Kołaczkowskiej 
i w większości przez nią była wykonywana. W podzięce otrzymywała od obdarowanych listy z wyrazami wdzięczności i podziękowania 
za zainteresowanie i serdeczność wyrażaną w korespondencji. Produkty żywnościowe uzyskiwała w drodze kwestowania po okolicz-
nych dworach i zamożniejszych domach wiejskich. Nie najlepiej się z tym czuła, prosząc o datki, ale wspomagała się listami z wyrazami 
wdzięczności od obdarowanych jeńców, które pomagały jej w nakłonieniu darczyńców do wsparcia. (W działalności pomocowej uczestni-
czyły wraz z nią niektóre kobiety ze Strzyżewic wymienione w pracach regionalnych w relacji okupacyjnej Kazimierza Kifera). 

oprac. Ferdynand Rymarz

1.  Współcześni polscy pisarze i badacze literatury. Słownik Bibliograficzny, pod red. Jadwigi Czachowskiej i Alicji Szałagan, t. 4, Warszawa 1996, s. 191-192. ht-
tps://rcin.org.pl/dlibra/publication/80230/edition/61409/content   

2.  Ferdynand Rymarz, Dolina górnej Bystrzycy. Ludzie-Krajobrazy-Wspomnienia, Wyd. Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne, Lublin 1995, s. 37-43.
3.  http://www.archiwumkobiet.pl/autor/kolaczkowska-ewa-0 
4.  http://www.archiwumkobiet.pl/publikacja/dziennik-ewy-kolaczkowskiej 
5.  http://www.archiwumkobiet.pl/publikacja/podroz 
6.  http://www.archiwumkobiet.pl/publikacja/wspomnienie-o-jerzym-ostrowskim 
7.  http://www.archiwumkobiet.pl/publikacja/wspolpraca-z-polskim-czerwonym-krzyzem-w-lublinie-1942-44 
8. http://www.archiwumkobiet.pl/publikacja/wspolpraca-z-polskim-czerwonym-krzyzem-w-lublinie-1942-44

Dwór Kołaczkowskich w Strzyżewicach w pocz. XX wieku – ze zbiorów prof. T. Epszteina
/reprodukcja z książki „Dwór wobec wojny”, Dobrzyca 2021/.
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“Ślubowanie Młodzieżowej Drużyny Pożarniczej 
OSP Kiełczewice Górne”
Podczas zebrania sprawozdawczego Ochotniczej Straży Pożarnej w Kieł-

czewicach Górnych, odbyło się uroczyste ślubowanie Młodzieżowej Drużyny 
Pożarniczej, które było jednym z głównych punktów zebrania. Rangę uro-
czystości podnieśli zaproszeni goście m.in. Sekretarz Stanu w Ministerstwie 
Aktywów Państwowych Jan Kanthak, Wiceprzewodniczący Sejmiku Woje-
wództwa Lubelskiego Marek Grzegorz Wojciechowski, Wicestarosta Lubel-
ski Andrzej Chrząstowski i Wójt Gminy Strzyżewice Barbara Marta Zdybel.
Rotę ślubowania złożyło 24 młodych adeptów pożarnictwa, zarówno 

chłopcy jak i dziewczęta.
Młodzieżową Drużynę Pożarniczą powołuje się w celu szerszego zainte-

resowania młodzieży działalnością społeczną na rzecz ochrony przeciwpo-
żarowej oraz przygotowania jej do bezinteresownej służby w szeregach OSP. 
Drużyna stanowi integralną część składową jednostki OSP. Członkowie MDP 
co prawda nie mogą brać bezpośredniego udziału w akcjach ratowniczo-ga-
śniczych przed ukończeniem pełnoletności, natomiast mogą wykonywać 
szereg różnych innych inicjatyw z ramienia OSP m.in. brać udział w akcjach 
charytatywnych, udzielać się w formie wolontariatu i działań społecznych 
oraz edukacyjnych. Doskonalić również swoje umiejętności fizyczne poprzez 
uprawnianie sportu i branie udziału w różnych zawodach.

Tekst opracował: Patryk Kucharczyk, 
Prezes OSP Kiełczewice Górne

„Grupa Światełko”. II Rocznica
Już od dwóch lat jesteśmy dla siebie 

nawzajem wsparciem w  drodze przez 
trzeźwe życie. To już drugi rok, w którym 
co środę tworzymy miejsce, do którego 
może przyjść każdy kto tego potrzebuje. 
Wszystkie mityngi są mityngami otwar-
tymi, co oznacza, że mogą w nich uczest-
niczyć osoby, które mają problem z alko-
holem oraz Ci, którzy są zainteresowani 
problemem alkoholowym.
Anonimowi Alkoholicy
Opowieść o  tym jak tysiące mężczyzn 

i kobiet wyzdrowiało z alkoholizmu.
Publikacja „Anonimowi Alkoholicy”, na-

zywana często „Wielką Księgą”, ukazała się 
po raz pierwszy w Stanach Zjednoczonych 
w 1939 r., natomiast w Polsce w roku 1991. 
Zawiera osobiste historie 42 reprezento-
wanych nałogowo pijących ludzi, którzy 
wytrzeźwieli stosując zasady programu 
wspólnoty AA. Sugeruje kroki i  zasady, 
których przestrzeganie pozwoliło pierw-
szym członkom wspólnoty na pokonanie 
w sobie przymusu picia. 
Wielka Księga jest podstawowym pod-

ręcznikiem w  procesie zdrowienia z  alko-
holizmu. Można ją traktować jako vademe-
cum, „instrukcję obsługi”, aby postawić 
każdy z proponowanych dwunastu kroków. 
Lektura „Wielkiej Księgi” dla tych, którzy 
mają problem z piciem, może być skutecz-
ną pomocą, podpowiedzieć konkretne dzia-
łania, żeby zdrowieć z alkoholizmu.
Pierwsze strony „Wielkiej Księgi” opisują 

proces „poddania się”, czyli przyznania się 

do problemu alkoholowego. Książka pozwa-
la na zdefiniowanie problemu, by następnie 
wskazać rozwiązanie w  życiu konkretnej 
osoby. Możemy dać sugestie, aby każdy 
mający problem przeczytał książkę i znalazł 
swoją prawdę o  chorobie alkoholowej i  al-
koholizmie. Książka zaczyna się od opisu fi-
zycznych i mentalnych (umysłowych) symp-
tomów alkoholizmu, stawia pytania o to, czy 
przyznajemy się, że jesteśmy alkoholikami, 
że mamy problem alkoholowy? W „Wielkiej 
Księdze” zostało napisane to najważniej-
sze zdanie: „Kiedy szczerze chcesz, a  nie 
możesz przestać pić lub jeśli podczas picia 
masz niewielką kontrolę nad tym, ile wypi-
jesz, prawdopodobnie jesteś alkoholikiem. 
W  takim przypadku cierpisz na chorobę, 
którą może pokonać jedynie doświadcze-
nie duchowe” (WK str.37); „Przekonaliśmy 
się (nauczyliśmy się na własnym doświad-
czeniu), że musimy bezwarunkowo w głębi 
swojego jestestwa przyznać, że jesteśmy 
alkoholikami (nikt inny nie może tego za 
nas zrobić). To pierwszy krok w powrocie do 
zdrowienia” (WK str. 30).
„Wielka Księga” to najważniejsza po-

zycja w  świecie uzależnień w  ogóle, nie 
tylko od alkoholu. To swoisty pamiętnik, 
a  zarazem duchowe kompendium, które 
zmieniło losy wielu ludzi na całym świecie. 
Poradnik nie tylko dla uzależnionych i  ich 
rodzin. To książka dla każdego.

Tekst: ks. Dariusz Kwiatkowski MIC, po-
wiernik klasy A, Rady Powierników Służby 

Krajowej wspólnoty AA w Polsce 

W ramach gminnego wsparcia funkcjonuje:
	■ Punkt konsultacyjny wtorki g. 16-18:30
	■ Psycholog pierwszy i  drugi czwartek 
miesiąca g. 16-18

Telefon 81-566-96-02

Pozycja dostępna jest w zasobach Gminnej 
Biblioteki Publicznej w Strzyżewicach
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O strzyżewickim szybowcu 
i lotnikach w Radiu Lublin 

KATYŃ … pamiętamy

Jak na wsi zbudowali szybowiec oraz Przefrunąć przez ocean życia 
to tytuły reportaży Mariusza Kamińskiego wyemitowane 12 i 26 
lutego tego roku w Radiu Lublin w programie Na własne uszy.
Pierwszy z  nich to opowieść o  tym, jak w  latach 30-ych  

XX wieku w Rechcie (obecnie Strzyżewice) grupa zafascynowa-
nych lotnictwem młodzieńców pod okiem Władysława Rybickie-
go – nauczyciela miejscowej szkoły, zbudowała szybowiec. Na 
uwagę zasługuje fakt, iż „budowniczymi” byli młodzi chłopcy: 
Jan Jakubowski, Józef Pidek i Jan Pidek, a sama konstrukcja była 
bardzo nowatorska, jak na tamte czasy.
Drugi z  reportaży: Przefrunąć przez ocean życia poświęcony 

jest Janowi Jakubowskiemu – jednemu z  twórców szybowca 
w Rechcie. Ten urodzony w Bystrzycy Nowej instruktor dębliń-
skiej ”Szkoły Orląt” był także pilotem walczącym we Francji i An-
glii w czasie II wojny światowej.

Powyższe historie ujrzały światło dzienne głównie dzięki 
zaangażowaniu członków Strzyżewickiego Towarzystwa Re-
gionalnego, m. in. sędziego Ferdynanda Rymarza, Adama Pid-
ka, Mariana Paszkiewicza i  Grzegorza Kurasa. To oni zgłębili 
wiedzę o kulisach budowy szybowca oraz losach jego twórców 
i od wielu lat podejmują starania, by informacjami o tym nie-
zwykłym wydarzeniu, niezwykłych ludziach zainteresować 
różne środowiska oraz propagować je nie tylko wśród społecz-
ności lokalnej.
Zapraszamy do odwiedzenie strony internetowej Radia Lublin 

i wysłuchania reportaży (w zakładce: W RADIU- REPORTAŻ)

Magdalena Samborska
Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne

Nie możemy, nie wolno nam zapomnieć o zbrodni katyń-
skiej, masowej eksterminacji polskiej elity intelektualnej. 
Ponad 22 tysiące polskich jeńców wojennych, decyzją Józefa 
Stalina z dnia 5 marca 1940 r., zostało zamordowanych przez 
sowieckich oprawców strzałem w tył głowy. Ponad 22 tysiące 
oficerów, policjantów, lekarzy, prawników, inżynierów, eko-
nomistów, którzy wówczas byli autorytetami dla lokalnych 
społeczności. 
Wśród zamordowanych znajdują się również ludzie zwią-

zani, przez urodzenie lub pracę, z ziemią strzyżewicką. Byli to 
policjanci Policji Państwowej, ekonomiści, nauczyciele. 
Mateusz Król (1909-1940) ur. w Strzyżewicach, policjant, 

do wybuchu wojny pracował Lublinie. Nie wiadomo w jakich 
okolicznościach dostał się w ręce sowietów. Został upamięt-
niony poprzez posadzenie „dębu katyńskiego” przy Publicznej 
Szkole Podstawowej w Bystrzycy Starej.  
Stanisław Szefler (1900-1940) ur. w Żabiej Woli. Pracował 

w  Policji Państwowej w  miejscowościach: Kraśniczyn, Ryb-
czewice, Izbica, Rudnik i Gorzków. Aresztowany przez NKWD 
w Kryłowie nad Bugiem, pow. Hrubieszów. Więzień Ostasz-
kowa, zamordowany w Twerze. Został upamiętniony poprzez 
posadzenie „dębu katyńskiego” przy Zespole Szkół w Łebieniu 
na Pomorzu, gdzie po wojnie osiedliła się jego córka.
Wacław Marian Truchliński (1909-1940) ur. w  Osmoli-

cach. W  latach 1927-1930 studiował na Wydziale Konsular-
nym Wyższej Szkoły Handlowej w Warszawie (obecnie Szko-
ła Główna Handlowa). Po odbyciu służby wojskowej w 1932 
rozpoczął pracę w Banku Polskim w Ostrowie Wielkopolskim 
a w 1936 został przeniesiony do Sosnowca W sierpniu 1939 
r. został zmobilizowany i wziął udział w kampanii wrześnio-
wej, podczas której dostał się w nieznanych dotąd okoliczno-
ściach do niewoli sowieckiej. Został upamiętniony poprzez 
posadzenie „dębu katyńskiego” przy ówczesnym gimnazjum 
w Niedrzwicy Dużej.
Władysław Wachowicz (1893-1940) ur. w  Tuszowie. 

Uczestniczył w wojnie polsko-bolszewickiej. Następnie prze-
niesiony do rezerwy. Niestety nie posiadamy wiedzy, jaką 

pracę wykonywał jako osoba cywilna. Został upamiętniony 
poprzez posadzenie „dębu katyńskiego” przy Liceum Ogólno-
kształcącym w Bychawie.
Marian Miżołębski (1911-1940) ur. w Lublinie. Po szkole 

powszechnej kontynuował naukę w  Państwowym Semina-
rium Nauczycielskim Męskim im. Juliusza Słowackiego w Lu-
blinie, które ukończył w  1929 r. Początkowo pracował jako 
nauczyciel w szkole powszechnej w Lublinie, a następnie we 
wsi Dębszczyzna, pełniąc obowiązki kierownika miejscowej 
szkoły powszechnej I stopnia. Stąd wyjechał w lipcu 1939 r. 
na ćwiczenia wojskowe i już nie powrócił. Został upamiętnio-
ny poprzez posadzenie „dębu katyńskiego” przy Szkole Pod-
stawowej nr 1 w Lublinie.
Paweł Walczak (1895-1940) ur. w Bełżycach. Ukończył Se-

minarium Nauczycielskie w Siennicy. W latach 1920-1923 pra-
cował jako nauczyciel w szkole powszechnej w Kiełczewicach 
Dolnych. Przeniósł się wraz z  żoną do szkoły powszechnej 
w Czułczycach. W 1935 został kierownikiem szkoły w Stawie. 
Został upamiętniony poprzez posadzenie „dębu katyńskiego” 
przy kościele parafialnym w Bełżycach oraz przy szkole pod-
stawowej w Czułczycach.
Wacław Kręglicki (1909-1940) ur. w  Bystrzycy. Ukończył 

seminarium nauczycielskie w  Szczebrzeszynie w  1929 r., po 
czym rozpoczął pracę w  szkole powszechnej w  Starym Ba-
zanowie koło Ryk. Od 1934 r. kierownik szkoły powszechnej 
w Krystynie, pow. garwoliński. Zostanie upamiętniony poprzez 
posadzenie „dębu katyńskiego” przy Publicznej Szkole Podsta-
wowej w Osmolicach Pierwszych w dniu 14 kwietnia 2023 r.
Więcej, o  wyżej przedstawionych osobach, znajdziecie 

Państwo w publikacjach Strzyżewickiego Towarzystwa Regio-
nalnego dostępnych w bibliotekach na terenie gminy. 
Być może nie są to wszystkie ofiary zbrodni katyńskiej 

związane z terenem gminy Strzyżewice. Gdyby ktoś znał taką 
osobę, to prosimy o kontakt.

Grzegorz Kuras 
Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne 
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W 167 rocznicę śmierci Kajetana Koźmiana
Kajetan Koźmian h. Nałęcz urodził się 31 grudnia 1771 r. W Gałęzowie. Jego oj-

cem był Andrzej Alojzy Koźmian – miecznik i sędzia ziemski lubelski, właściciel By-
strzycy, Piotrowic, Gałęzowa i Prawiednik, a matką Anna Skarbek –Kiełczewska h. 
Abdank, ostatnia z tego rodu właścicielka Kiełczewic.
Po ukończeniu szkól w Lublinie i Zamościu młody Kajetan rozpoczął pracę jako 

dependent adwokacki. W tym okresie zaprzyjaźnił się ze znanymi poetami – A. 
Felińskim i L. Osińskim. Wtedy prawdopodobnie miały miejsce pierwsze próby 
pisarskie przyszłego autora Ziemiaństwa. W czasie powstania kościuszkowskie-
go pełnił obowiązki sekretarza Lubelskiej Komisji Porządkowej, będącej cywil-
nym organem władz powstańczych.
Po śmierci ojca w  1795 r. i  upadku powstania zamieszkał w  Piotrowicach 

jako właściciel Piotrowic, Bystrzycy oraz części Strzyżewic wraz z  zamkiem 
i poświęcił się pracy na roli. W 1802 r. ożenił się z Anną Mossakowską, córką 
Aleksandra, właściciela Błudowa na Wołyniu, a po jej przedwczesnej śmierci 
z siostrą zmarłej żony-Marianną. Z dzieci K. Koźmiana wychował się jedynie syn 
Andrzej Edward, poeta, publicysta, znany bibliofil i kolekcjoner.
W okresie wojen napoleońskich Kajetan Koźmian, wiążący z Napoleonem na-

dzieje na odzyskanie bytu narodowego, włączył się aktywnie w życie polityczne. 
Został wiceprezesem cyrkularnego rządu lubelskiego, a  następnie referenda-
rzem Rady Księstwa Warszawskiego. W 1811 roku stał się członkiem Towarzy-
stwa Przyjaciół Nauk. Fakt ten jest dowodem szacunku, jakim darzyło Koźmiana 
warszawskie środowisko ludzi kultury i nauki. W tym okresie uznanie przyniosły 

mu ody, których inspiracją stały się zwycięstwa Napoleona. Cechuje je mistrzostwo stylu i formy. M. Kridl, wybitny historyk i kry-
tyk literacki stwierdził, że „mogą uchodzić za wzory istotnie klasycznego języka i wiersza.”
Po klęsce Napoleona i utworzeniu Królestwa Polskiego Kajetan Koźmian był przekonany, że nawet za cenę ustępstw należy 

utrzymywać układ z Rosją, bo od tego zależy pomyślność Polski. Dlatego zdecydował się na przyjęcie proponowanych waż-
nych funkcji politycznych. Był referendarzem stanu, członkiem Wydziału Oświecenia Narodowego, radcą stanu, dyrektorem 
Generalnym w Komisji Rządowej Spraw Wewnętrznych i Policji, senatorem – kasztelanem. W 1815 roku został odznaczony 
przez cara Aleksandra Orderem Św. Stanisława II klasy.
Po upadku powstania listopadowego, którego był przeciwnikiem, choć na jego cele złożył ofiarę w kwocie 2000 złp, zre-

zygnował z urzędów i powrócił do Piotrowic. Tu poświęcił się całkowicie pracy pisarskiej. Powstały wtedy liczne wiersze „ob-
rachunkowe”, często polemiczne, nawiązujące do twórczości romantyków i powstania listopadowego, czego przykładem jest 
List do Jędrzeja syna o rządzie reprezentacyjnym i rewolucji polskiej:
„Wstali nowi poeci pomiędzy poety,
Młodość wzięła truciznę, a miłość sztylety,
Płynęła krew potokiem, płyną łzy do sytu,
Młodzi polska, dopięłaś romantyzmu szczytu.”
W okresie piotrowickim powstało także wiele utworów lirycznych, które wyróżniają się nie tylko wysokim artyzmem, ale 

również autentycznością wzruszeń, prostotą kompozycji i środków wyrazu. Koźmian jawi się w nich jako pogodny domator, 
przywiązany do bratanków i wnuków, urodzony gawędziarz, pełen humoru i dowcipu kompan. Jego dwór odwiedzało wielu 
wybitnych przedstawicieli kultury, polityki, duchowieństwa i wojskowości. Wśród nich był książę Adam Jerzy Czartoryski, po-
eta Cyprian Kamil Norwid, gen. Wincenty Krasiński.
Konstanty Przewłocki w swoich wspomnieniach napisał: „Dwór piotrowicki stał się w epoce między powstaniem 1831 r. 

a 1856 r. jednym z najwybitniejszych kulturalnych ośrodków w Polsce; zjeżdżali się doń goście ze wszystkich jej krańców..”
W Piotrowicach powstały dwa ważne w dorobku pisarskim K. Koźmiana utwory – epos Stefan Czarniecki i poemat Ziemiań-

stwo. Niestety, ukazały się zbyt późno, kiedy w naszej literaturze zwyciężył romantyzm, dlatego nie wzbudziły szerszego 
zainteresowania. Cenione do dziś są Pamiętniki obejmujące wspomnienia od 1780 r. a pisane niemal do końca życia poety. Za-
warta w nich historia kilku pokoleń, jasność stylu, niezwykła siła plastyki przedstawia ogromną wartość jako dokument życia 
i obyczajów społeczeństwa polskiego.
Obecnie twórczość Kajetana Koźmiana została niemal całkowicie zapomniana, a sam poeta przez wielu historyków literatu-

ry traktowany jest jako symbol konserwatywnych idei, przeciwnik Mickiewicza i romantyków. Zdaniem P. Żbikowskiego jest to 
ocena nieobiektywna i krzywdząca, bo dokonana z pominięciem perspektywy historycznej. Nie można przecież mierzyć Koź-
miana jako poety kryteriami współczesnymi, nie uwzględniając norm właściwych literaturze stanisławowskiej, której ideały 
autor Ziemiaństwa świadomie przyjął i znakomicie kontynuował.
Kajetan Koźmian zmarł 7 marca 1856 roku w Piotrowicach, pochowany został na cmentarzu parafialnym w Bychawce.
Nasze środowisko pamięta o przywódcy klasyków warszawskich. Szkoła Podstawowa w Bychawce nosi jego imię, a  jej 

uczniowie opiekują się grobem poety. Kilkakrotnie odbywały się tam konkursy recytatorskie poezji K. Koźmiana.
Na początku lat 90-ych Gminno-Zakładowy Ośrodek Kultury w Piotrowicach zorganizował pierwszy rajd „Śladami Kajetana 

Koźmiana”. Potem ta impreza kontynuowana była przez młodzież ze szkoły podstawowej i gimnazjum w Bystrzycy Starej .
W 2001 roku Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne zorganizowało uroczystą imprezę – „Dni Koźmianowskie”, w czasie 

której została odsłonięta tablica upamiętniająca poetę.

Anna Otrocka 
Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne 
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Koleją przez gminę Strzyżewice
... tak, to prawda. Przez teren dzisiejszej gminy Strzyżewice 

przebiegały tory kolejowe. Linia, jak to dzisiaj nazywamy, nor-
malnotorowa oraz wąskotorowa. Ale po kolei. 
Po wybuchu I Wojny Światowej, we wrześniu 1914 r., woj-

skowe władze carskie podjęły decyzję o  wybudowaniu linii 
kolejowej z Lublina do Rozwadowa, mającej służyć celom mi-
litarnym. Prace podjęto natychmiast i ze względu na pośpiech 
nie przeprowadzono badań terenowych czy większych robót 
ziemnych. Linię poprowadzono działem wód powierzchnio-
wych, a by uniknąć przemieszczania się mas ziemnych. Z tego 
względu przebieg trasy był bardzo kręty o jednym torze. Oczy-
wiście w czasie wojny nikt nie pytał właścicieli gruntów o zgo-
dę na budowę. Prace wykonywano bardzo szybko. Dziennie 
układano ok. 1 km torów, mosty budowano z drewna z oko-
licznych lasów. Budowę prowadziły oddziały carskich wojsk 
kolejowych, wspomagane opłacaną rublami miejscową siłą na-
jemną. Prace przy budowie 103 km linii trwały 100 dni. Pierw-
szy pociąg wojskowy z  Lubina do Rozwadowa przejechał 31 
grudnia 1914 r. W czasie wiosennych roztopów 1915 roku, kolej 
mocno ucierpiała z powodu rozmycia niezabezpieczonych na-
sypów. Rosjanie przystąpili do naprawy, wykorzystując do tego 
miejscową ludność. Jednak lipcowa ofensywa armii austriackiej 
zmusiła wojska rosyjskie do odwrotu, niszcząc przy tym linię 
kolejową. Po zajęciu Lubelszczyzny Austriacy przystąpili do jej 
odbudowy. Już 18 sierpnia 1915 r. przywrócono ruch kolejowy 
na trasie Lublin-Kraśnik dla przewozu osób wojskowych i  to-
warów i  otwarto następujące stacje: Lublin, Wrotków, Zem-
borzyce, Strzeszkowice Małe, Niedrzwica Duża, Niedrzwica 
Mała, Sobieszczany, Borkowizna, Pułankowice, Kraśnik. Nato-
miast z dniem 1 października tego samego roku otwarto ruch 
towarowy cywilny na trasie Lublin- Rozwadów. Między rokiem 
1917 a 1920 na stacji Borkowizna istniała możliwość nadawa-
nia i odbierania telegramów.
Na początku września 1920 r. pomiędzy stacjami Borkowi-

zna i Niedrzwica Mała, wskutek rozszerzenia się szyn, doszło 
do wykolejenia się pociągu. W wyniku tego 8 wagonów uległo 
zniszczeniu, 7 osób zginęło a 78 zostało rannych. Rannych od-
wieziono do szpitali wojskowych. Na miejsce wypadku przyby-
ły władze śledcze, wojskowe, policyjne i sądowe.
26 sierpnia 1921 r. pomiędzy stacjami Niedrzwica Mała i Bor-

kowizna, spalił się mostek kolejowy. Przyczyną tego zdarzenia 
był kawałek rozżarzonego węgla, który wypadł z popielnicy ja-
dącego pociągu. Przerwa w ruchu kolejowym trwała 6 godzin.
Ale stacja kolejowa to nie tylko miejsce zatrzymywania się 

pociągów, wsiadania i  wysiadania pasażerów czy za i  wyła-
dunku towarów. To także budynek, gdzie można było dokonać 
wszelkich czynności wcześniej wymienionych, ale także miej-
sce pracy i mieszkania pracowników stacji.

Na chwilę obecną udało się ustalić tylko jedną osobę pra-
cującą na stacji w Borkowiźnie, mianowicie zawiadowcą stacji 
w 1924 roku był Stefan Klimkiewicz.
Poniżej przedstawiam dane o  ruchu towarowym na stacji 

Borkowizna w latach 1924-1926 do jakich udało mi się dotrzeć. 
Są one niepełne ze względu na braki w źródłach. Towar był wy-
syłany nie tylko do odbiorców w kraju, ale także za granicę, za-
równo koleją jak i poprzez porty w Gdańsku, Tczewie czy Gdyni.

Wysyłka ze stacji Borkowizna w tonach:

Dostawa do stacji Borkowizna w tonach:

Zamknięcie stacji Borkowizna

Linia kolejowa przez Borkowiznę

Kolejka Jabłonna Niedrzwica

asortyment 1924 1925 1926
pszenica 1428 897
żyto 553 30 30
owies 154 65 120
jęczmień 106

nasiona oleiste 56
ziemniaki świeże 265
buraki cukrowe 225

siano 99
nasiona pastewne 45
wełna naturalna 1

drewno 311
podkłady kolejowe 50

wyroby z drewna wszelkie 5
klepki beczkowe 194

asortyment 1924 1925 1926
cegła 15

nawozy fosforowe 15
nawozy azotowe 60
nawozy potasowe 25
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Eliminacje Gminne OTWP za nami!
W dniu 3 marca 2023 o godzinie 17.00 

w  świetlicy wiejskiej w Osmolicach, od-
był się Etap Gminny, Ogólnopolskiego 
Turnieju Wiedzy Pożarniczej, pt. „Mło-
dzież zapobiega pożarom”
Eliminacje odbyły się z podziałem na 

trzy grupy wiekowe: I - IV, V - VIII, i szko-
ła ponadpodstawowa. Poziom wiedzy 
uczestników był bardzo wyrównany.

Do etapu powiatowego dostali się:
W kategorii klas I - IV :
I - Jakub Baran
II - Natalia Stańko
III - Franciszek Szyszka
W kategorii klas V - VIII :
I - Tomasz Janik
II - Stanisław Pikula
III - Amelia Jaszczewska

W listopadzie 1925 r. prasa opisywała taki oto niezwykły wy-
padek. Z Janowa Lubelskiego do Lublina w przedziale wagonu 
jechał chory umysłowo inspektor samorządu w Janowie Lubel-
skim, którego do szpitala odwoził inny pracownik. Tenże pod-
czas jazdy usypia, a inspektor bawiąc się klamką od drzwiczek, 
niechcący je otwiera wypadając z pociągu w okolicach stacji 
Borkowizna. Służba kolejowa odnalazła poranionego i oblanego 
krwią urzędnika. Odwieziono go do szpitala do Lublina, gdzie 
pół godziny po operacji, obudziwszy się rozpoczął rozmowę. Ale 
co najważniejsze, że mówił zupełnie jak człowiek przy całkiem 
zdrowych zmysłach. Tak to wypadek zadziałał na chorego, że 
odzyskał on zdrowie.  
Od dnia 15 maja 1926 r. stacja Borkowizna zostaje zamknięta 

ze względu na przebudowę linii na odcinku Niedrzwica Duża – 
Kraśnik i zamknięcie starej trasy. I tak to, kończy się historia 
kolei szerokotorowej w naszej gminie.
Drugą linią kolejową w naszej gminie była kolejka wąskotoro-

wa z majątku w Jabłonnie do stacji kolejowej Niedrzwica Duża. 

Kolejka przebiegała przez Żabią Wola, Osmolice, Piotrowice i 
dalej w kierunku Niedrzwicy. Ta wąskotorówka istniała praw-
dopodobnie w latach 1928-1932 i służyła dostawie buraków cu-
krowych do cukrowni w Zakrzówku z majątków ziemskich poło-
żonych przy niej. Do transportu wagoników raczej nie używano 
lokomotyw, siłę napędową stanowiły zwierzęta. Z chwilą likwi-
dacji zakrzowieckiej cukrowni, kolejka ta straciła rację bytu. 
Na dzień dzisiejszy tylko tyle wiemy na temat naszych linii 

kolejowych. Mam nadzieję, że także dzięki naszym mieszkań-
com, ta wiedzy znacznie się powiększy.
Pozostałości reliktów obydwu linii, pomimo upływu 100 lat 

od końca ich funkcjonowania, nadal są widoczne w krajobrazie 
gminy Strzyżewice.
Przez wiele lat planowano wybudowanie jeszcze jednej linii 

kolejowej przez naszą gminę, ale o tym w jednym z następnych 
numerów.

Grzegorz Kuras
Strzyżewickie Towarzystwo Regionalne
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 W  kategorii szkół ponadpodstawo-
wych do etapu powiatowego, zakwalifi-
kowała się Maja Dziubak.
Zwycięzcy otrzymali statuetki z  rąk 

Pani Wójt Barbary Zdybel, ufundowane 
przez firmę G-Graw Agnieszka Grzywa, 
natomiast wszystkim uczestnikom wrę-
czono dyplomy za udział w turnieju, oraz 
zostali zaproszeni na wycieczkę do Jed-
nostki PSP w Lublinie.
Przewodniczący jury Prezes ZOGZOSP 

Grzegorz Oleszko, podziękował wszyst-
kim uczestnikom za udział w  turnieju 
i wyraził głęboką nadzieję, że to pierwszy 
ale nie ostatni turniej wiedzy pożarniczej 
w naszej gminie.

Tekst i fotografie: Justyna Rycerz

Uloterapia – kontakt z pszczołami 
z właściwościami leczniczymi 

Dlaczego warto z tego skorzystać? 
Pierwszym nasuwającym się argumentem jest zdecydowanie 

powietrze ulowe, które ze względu na składniki się w nim znajdu-
jące posiada wiele właściwości sprzyjających zdrowiu człowieka. 
Kolejnym argumentem jest niesamowite działanie biolopo-

la pszczół. Biopole są to pewnego rodzaju fale elektromagne-
tyczne, które wydzielają pszczoły w ulu, dzięki czemu podczas 
kontaktu z nimi odczuwalny jest spokój i rozluźnienie.
Ciepło rodziny pszczelej również nie jest obojętne dla or-

ganizmu człowieka. Przybliżona temperatura w ulu w czerw-
cu wynosi około 35 stopni, co według wielu teorii właśnie naj-
bardziej działa leczniczo i poprawia samopoczucie człowieka. 
Pozytywne wrażenia przynosi również samo nasłuchiwa-

nie pszczół w trakcie ich pracy. Szum i brzęczenie są dobrze 
słyszalne dla człowieka, a to może wpływać na niego relak-
sująco. Stwierdzono również, że samo obserwowanie pracy 
pszczół powoduje pozytywne odczucia, co może wpływać na 
zmniejszenie stresu, czy ułatwiać zasypianie. 
Zabiegi uloterapii prowadzi się od 10 do 20 dni. Polegają 

one na wejściu do domku przeznaczonego do uloterapii na nie 
krócej niż 30 minut i leżeniu na leżance przez ten określony 
czas. Zabiegi wykonywane są wiosną i latem podczas sezonu 
pszczelarskiego. 
Uloterapia przede wszystkim wskazana jest dla osób 

cierpiących na choroby układu oddechowego, układu serco-
wo-naczyniowego, psychoemocjonalne, układu nerwowego, 
choroby reumatyczne, układu ruchu, metaboliczne i hormo-
nalne oraz choroby na tle obniżonej odporności. 
Przeciwwskazaniami do korzystania z  uloterapii są alergia 

na produkty pszczele, ale również nowotwory złośliwe, gruźlica 
oraz obecność metalowych elementów wewnątrz organizmu. 
Jeśli jesteś zainteresowany tego typu terapią, możesz z niej 

skorzystać już tej wiosny w Bystrzycy Starej 97. 

Kontakt telefoniczny: 507 305 482 

Uloterapia jest formą apiterapii, która jest metodą leczenia 
za pomocą wielu różnorakich produktów pszczelich. Dokładnie 
polega ona na wejściu do domku z pszczołami, które od 
człowieka odgrodzone są siatką. 
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Rozwijanie czytelnictwa w przedszkolu

Dzień Babci i Dziadka 
w Parkowych Skrzatach

Literatura dziecięca to niezwykła kraina, która uczy, roz-
wija oraz kształci prawidłowe postawy. Przedszkolaki z  Sa-
morządowego Przedszkola Publicznego „Parkowe Skrzaty” 
w Piotrowicach, mają możliwość korzystania z przedszkolnej 
biblioteczki. Książki, które znajdują się na półeczkach, zosta-
ły w dużej części przyniesione przez dzieci. Pozostałe lektury 
podarowało przedszkole, tak aby każdy czytelnik mógł znaleźć 
coś ciekawego dla siebie. Dzieci chętnie wypożyczają książki, 
dbają o nie i odnoszą na półkę, aby kolejni, koledzy i koleżanki, 
mogli przeczytać bajkę wraz z rodzicami w domu.
Inicjatywy promujące czytelnictwo cieszą się dużym zainte-

resowaniem wśród przedszkolaków.
Agnieszka Mazur

Dzień Babci i  Dziadka to niezwykłe daty w  kalendarzu. 
Święto to, w naszym przedszkolu było zawsze wyjątkowym 
wydarzeniem. Niestety przez trzy lata nie mogliśmy spotykać 
się w tak dużym gronie ze względu na pandemię. Tym bardziej 
po czasie oczekiwań na powrót normalności nie mogliśmy do-
czekać się przybycia tak ważnych dla nas gości. 
Wszystkie grupy od dłuższego czasu przygotowywały się 

na ten dzień. Dopracowywaliśmy scenariusze, ćwiczyliśmy 
wierszyki i piosenki. Najstarsze grupy, które w tym roku będą 
żegnać się z naszym przedszkolem po raz pierwszy i niestety 
ostatni mogły wystąpić przed swoimi Dziadkami- dlatego ten 
dzień był dla nas wyjątkowy. Żabki, Motylki, Jeżyki, Zającz-
ki i Liski z czułością i starannością przygotowywały prezenty 
które, chcieli wręczyć w tym ważnym dniu.
Dzień Babci i  Dziadka jest czasem w  którym, wyjątkowo 

chcemy podziękować im za miłość, opiekę oraz czas który 
nam poświęcają. Wszystkie Parkowe Skrzaty od samego rana 
z niecierpliwością wyczekiwały zaproszonych gości. Gdy wy-
biła godzina 10:00 wszyscy zwarci i gotowi, pełni dumy wkro-
czyli na scenę aby pokazać swoim dziadkom to, co dla nich 
przygotowali. Po cudownej uroczystości okraszonej gromkimi 
brawami, każda z grup zaprosiła Babcie i Dziadków do swo-
ich, przedszkolnych sal. Tyle radości i serdeczności wpłynęło 
w nasze mury i  serca, że chyba radość z  naszego spotkania 
niosła się po całej okolicy. Po pamiątkowych zdjęciach w spe-
cjalnie przygotowanych fotoramkach, wnuczęta udały się 
z dziadkami do domów aby celebrować ten dzień najdłużej jak 
się da. Gdyż ,,dziadkowie są wspaniałą mieszanką śmiechu, 
opiekuńczych gestów, pięknych opowieści i miłości”.

Patrycja Boryca
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Kawałek miłości dla czworonogów

Uczniowie PSP w Bystrzycy Starej biorą udział  
w ogólnopolskim programie:
Być jak Ignacy „Zostań ambasadorem nauki”

Miesiąc październik jest szczególny pod względem troski o zwierzęta. Koło wolonta-
riatu oraz klasa III „a” Publicznej Szkoły Podstawowej w Bystrzycy Starej zainicjowali ak-
cję pomocy rzeczowej dla zwierząt, które mieszkają w Schronisku przy ul. Metalurgicznej 
w Lublinie. Zbiórka trwała cały miesiąc, a koordynowała nią pani Agnieszka Hałabis-Oż-
ga. W tegorocznej akcji zbieraliśmy: karmę, koce, ręczniki, gryzaki, maskotki do zabawy 
oraz wiele innych rzeczy niezbędnych zwierzętom przebywającym w schronisku.
Celem zbiórki była chęć przyczynienia się do poprawy standardu pobytu psów i ko-

tów w  schronisku, kształtowanie postawy przyjaciela zwierząt, wdrażanie dzieci do 
aktywnego udziału w akcjach charytatywnych. 
Niezmiernie cieszy nas fakt, że tak wielu uczniów Szkoły w Bystrzycy Starej wzięło 

udział w zorganizowanej zbiórce i że nie jest im obojętny los porzuconych, bezdom-
nych zwierząt.
Uczniowie klasy III „a” postanowili osobiście dostarczyć do schroniska wszystkie ze-

brane dary. W ramach wizyty pracownicy opowiedzieli nam między innymi jak funkcjo-
nuje instytucja, o pracy w schronisku, w jaki sposób trafiają do nich psy, jak wygląda procedura adopcji zwierząt. Uczniowie mieli 
okazję uczestniczyć również w zajęciach edukacyjnych pt. „Pies, jego pochodzenie i praca na rzecz człowieka”. Ważną lekcją jaką 
otrzymali było uświadomienie, że zwierzęta to nie są zabawki, z których można zrezygnować, kiedy minie czas pierwszej fascyna-
cji. Posiadanie psa czy kota to nie tylko przyjemność, ale obowiązek.
Podjęta akcja charytatywna to znakomity przykład, że warto jest od najmłodszych lat zaszczepiać w uczniach jak najwięcej 

pozytywnych wartości, uwrażliwić na nieszczęścia i rozbudzać chęć niesienia pomocy potrzebującym. 
Koło wolontariatu oraz klasa III „a” w imieniu czworonogów mieszkających w schronisku pragnie serdecznie podziękować za 

czynnie włączenie się w akcję charytatywną. Pomaganie daje radość. 
Marzena Słowikowska

Być jak Ignacy „Zostań ambasa-
dorem nauki” to VII edycja progra-
mu edukacyjnego dla szkół podsta-
wowych, którego organizatorem 
jest Fundacja PGNiG im. Ignacego 
Łukasiewicza. Projekt ten został 

objęty honorowym patronatem Ministra Edukacji i  Nauki. Celem 
programu jest promowanie zdobywania wiedzy wśród uczniów po-
przez doświadczanie oraz popularyzowanie różnych dziedzin nauki 
i osiągnięć wielkich polskich naukowców oraz wynalazców. Zajęcia 
mają charakter interdyscyplinarny. Wśród zagadnień pojawia się 
wiele prac projektowych, zabaw edukacyjnych, efektownych do-
świadczeń, kreatywnych prac plastycznych. Łącznie przygotowano 
aż 8 ciekawych tematów. Udział w programie polega na założeniu 
koła naukowego w szkole oraz realizacji zajęć na podstawie sce-
nariuszy. Oprócz tego koła naukowe mogą realizować dodatkowe 
działania „ambasadora nauki”, promując swoje działania w lokalnej 
społeczności oraz mediach społecznościowych. Efektem finalnym 
pracy grup jest praca konkursowa polegająca na stworzeniu pro-
jektu w formie makiety, urządzenia, prezentacji lub filmu na jeden 
z tematów, które pojawiły się na zajęciach. Za wszystkie działania 
podejmowane w ramach realizacji programu koła naukowe otrzy-
mują punkty. Zwycięskie szkoły w otrzymają również prestiżowy 
tytuł „Naukowej Szkoły Ignacego”, a najlepszy zespół otrzyma ty-
tuł „Szkoły Roku”
Uczniowie klasy IVB założyli koła naukowe „Poszukiwacze 

wiedzy”przystąpili do programu i  zrealizowali już 4 tematy.                                                                     
Pierwszy etap dotyczył cząstek elementarnych i  chemii w życiu 

codziennym. Uczniowie budowali modele atomów pierwiastków, 
dowiedzieli się, czym są pierwiastki, poznali życie i działalność na-
ukową polskiej noblistki Marii Skłodowskiej-Curie. Wzięli udział 
w zabawie ruchowej „Impuls Nobla”. Przeprowadzili ciekawy eks-
peryment chemiczny „Wulkan energii”. 
„Poszukiwacze wiedzy” w  drugim etapie poznali dokonania 

polskiego wynalazcy Stefana Drzewieckiego-pioniera żeglugi pod-
wodnej i lotnictwa. Wykonywali różne modele papierowych łodzi. 
Zaznaczali na mapie miejsca podróży S. Drzewieckiego, tworzy-
li wynalazki według otrzymanych instrukcji, uczyli się wiązania 
węzłów żeglarskich. Konstruowali kuchenny pojemnik na sypką 
żywność oraz kubek z butelki plastikowej. Trzeci etap poświęcony 
był astronomii. Uczniowie zdobyli wiedzę o Mikołaju Koperniku 
i jego teorii, wykonali makietę ukazującą układ słoneczny. Poznali 
ciekawostki na temat planet, wykonali grupowy plakat z ciałami 
niebieskimi. W czwartym bloku tematycznym - Kryptologia, szy-
fry i matematyka w życiu codziennym uczestnicy projektu wcielili 
się w łamaczy szyfrów. W stworzonym escape roomie rozwiązy-
wali zagadki, aby zdobyć klucz do wyjścia. Poznali znane szyfry, 
dowiedzieli się, kim byli deszyfranci Enigmy. Na zakończenie zajęć 
zdobyli odznaczenie – ekspert szyfrów. Poznali także zasady bez-
piecznego korzystania z Internetu.
Na uczestników projektu czekają kolejne niesamowite przygo-

dy, pełne ciekawych doświadczeń i nowych naukowych wyzwań !

Koordynatorzy projektu
A. Paszkiewicz
D. Kwiatek   

Człowiek jest wielki nie przez to, co posiada, lecz przez to, kim jest i nie przez to, 
co ma, lecz przez to, czym dzieli się z innymi.” 

Jan Paweł II
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Uczniowie ze PSP w Bystrzycy Starej                                                    
po raz kolejny Laureatami Turnieju 
Historycznego IPN
Instytut Pamięci Narodowej w Lublinie był organizatorem VII 

Turnieju Historycznego „Dziś Teleranka nie będzie. Stan wo-
jenny w Polsce”. Turniej przeznaczony był dla uczniów klas VII 
i VIII szkół podstawowych z terenu Lubelszczyzny. Celem tur-
nieju było rozbudzenie zainteresowania historią najnowszą Pol-
ski oraz upowszechnienie wiedzy na ten temat wśród młodzie-
ży szkolnej. W turnieju wzięło udział 14 drużyn. Turniej składał 
się z pięciu etapów, w czasie których uczestnicy rozwiązywali 
zadania o różnorodnej formie: zadania testowe, zadania opiso-
we, muzyczne, filmowe, plastyczne, manualne. Każdy z etapów 
składał się z dwóch odrębnych zadań. Wszystkie drużyny roz-
wiązywały te same zadania, jednocześnie, a  efekty ich pracy 
były oceniane przez Jury Turnieju. Do kolejnych etapów prze-
chodziły drużyny z największą liczbą punktów. W finale udział 

wzięły trzy drużyny, które zdobyły największą liczbę punktów 
w czasie całego turnieju.
Drużyna ze PSP w Bystrzycy Starej w składzie : Maja Pio-

trowska ( kl. VIII B) , Mateusz Rachwał (kl. VIII A), Konrad Ru-
mik (kl. VIII B), zajęła zaszczytne 3. miejsce, wykazując się sze-
roką wiedzą dotyczącą stanu wojennego i jego konsekwencji.
Ponadto w  latach ubiegłych nasi uczniowie byli laureatami 

turniejów historycznych zorganizowanych przez IPN w Lubli-
nie, zajmując I i III miejsce.
Za przygotowanie uczniów do udziału w  turniejach histo-

rycznych odpowiedzialna była p. A. Paszkiewicz.
Serdecznie gratulujemy laureatom i życzymy dalszych suk-

cesów w rozwijaniu pasji i zainteresowań historycznych.
Agnieszka Paszkiewicz

Odpal myślenie, nie wchodź w uzależnienie
Czy dopalacze, narkotyki i napoje energetyzujące są przej-

ściową modą, czy realnym zagrożeniem? W niezwykłej deba-
cie profilaktycznej ODPAL MYŚLENIE, NIE WCHODŹ W UZA-
LEŻNIENIE, która odbyła się 8 lutego 2023 r., zastanawiali się 
uczniowie klas 7. i 8. Publicznej Szkoły Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Bystrzycy Starej.
Znaleźć odpowiedź na to pytanie pomagali młodzieży zapro-

szeni specjaliści: Ewa Cichocka – kierownik II Zespołu Kurator-
skiej Służby Sądowej do Wykonywania Orzeczeń w Sprawach 
Rodzinnych i Nieletnich, Justyna Syroka – ekspert wojewódzki 
ds. Informacji o Narkotykach i Narkomanii Regionalnego Ośrod-
ka Polityki Społecznej, Renata Trzaskowska-Misztal z Powiato-
wej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej w Lublinie, Magdalena 
Gąbka – pedagog Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w By-
chawie, alpinistka, biegaczka, Agnieszka Piotrowska – specja-
lista psychoterapii uzależnień, pracownik Szpitala Neuropsy-
chiatrycznego im. M. Kaczyńskiego w  Lublinie oraz asp. szt. 
Irmina Łakota i Elżbieta Konowałek z Wydziału Prewencji Ko-
mendy Miejskiej Policji w Lublinie.
Debatę poprzedziła projekcja filmu profilaktycznego. 
W trakcie spotkania goście wyjaśnili, na czym polegają za-

grożenia wynikające z zażywania dopalaczy zarówno w aspek-
cie zdrowotnym jak i prawnym. Młodzież dowiedziała się, w ja-
kiej postaci sprzedawane są dopalacze. Ponadto specjaliści 
uświadomili młodym ludziom, czym jest zatrucie narkotykowe 
i jak zachowują się osoby po zażyciu substancji psychoaktyw-
nych. Przedstawili też skutki, jakie może wywołać spożywanie 
napojów energetyzujących. Doskonałym uzupełnieniem przy-
wołanych przez specjalistów danych naukowych były historie 
opowiadające o autentycznych wydarzeniach i ludziach, z któ-
rymi zetknęli się oni w swojej pracy zawodowej. To właśnie one 
zrobiły największe wrażenie na uczestnikach spotkania. Mło-
dzież mogła usłyszeć, jakie są korzyści wynikające ze zdrowe-
go trybu życia, zdrowego odżywiania i posiadania pasji. Dzięki 
debacie nasi uczniowie już wiedzą, jakich zachowań unikać, jak 
ważna jest asertywność i gdzie mogą szukać pomocy.

Podsumowaniem spotkania prof laktycznego stały się wy-
pracowane i odczytane przez młodzież wnioski. 
Przesłaniem naszej debaty niech będzie myśl: by to, o czym 

mówiono, nie stało się legendą, a  było przestrogą. Gdyż jest 
druga strona napojów energetyzujących, ta ciemna - mają ne-
gatywny wpływ na zdrowie człowieka, zaś po zażyciu narkoty-
ków i dopalaczy umierają ludzie! 

Agnieszka Hałabis-Ożga
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Wspomnienia z wyjazdu Erasmusa

Podróż…
Swoją włoską przygodę roz-

poczęliśmy wczesnym rankiem. 
W  drogę do Krakowa wyruszyli-
śmy bowiem o  6.30. Lot na Sycy-
lię trwał ponad dwie godziny i był 
niesamowitym przeżyciem dla 
tych, którzy lecieli po raz pierwszy. 
Już z  samolotu mogliśmy podzi-
wiać malownicze włoskie widoki. 
Sycylia przywitała nas przyjemnie 
smagającymi podmuchami wiatru 
i zachwycającym widokiem gór.

Mateusz

Atrakcje…
Największe wrażenie zrobiły na nas sycylijskie zabytki i architektura. Wszyscy zapa-

miętaliśmy: Pałac Pretorianów – dzisiejszą siedzibę gminy Palermo, Kościół Santa Ma-
ria della Pieta, Katedrę czy Plac Bellini. Jednak największe wrażenie zrobił na nas Teatr 
Massimo – znany głównie z perfekcyjnej akustyki. Równie pięknym miejscem okazało się 
Quatro Canti – plac znajdujący się u zbiegu czterech historycznych dzielnic miasta, na 
którym odbywały się nasze ostatnie zajęcia.

Olaf

Ludzie…
Jacy są Sycylijczycy? Trudno opisać ich jednym zdaniem. Można powiedzieć, iż są ludź-

mi lubiącymi korzystać w pełni z życia. Impulsywni i  spontaniczni, gościnni i pomocni. 
Lubią wspólnie biesiadować – często oglądają mecze w dość przypadkowo dobranych 
grupach. Zdziwienie turystów budzi włoski sposób jazdy samochodem, w którym króluje 
brak jakichkolwiek zasad. Zaskakuje też wszechobecna na wyspie życzliwość i otwartość.

Ania

Palermo…
To miasto będące centrum kultural-

nym i turystycznym wyspy, którego histo-
ria sięga czasów starożytnych. W trakcie 
pobytu dowiedzieliśmy się, że założyli je 
wynalazcy pieniędzy – Fenicjanie. Obec-
nie jest ono jednym z  bardziej zalud-
nionych włoskich miast. Nasz zachwyt 
wzbudziła jego architektura i roślinność. 
Uwagę zwracały wszechobecne aloesy, 
azalie, kaktusy, plumerie i  jaśminy. Jed-
nak największą atrakcją był pobyt na pla-
ży Mondello – jednej z  najpiękniejszych 
w  Europie. Ta długa piaszczysta plaża, 
skrywa swoje uroki pomiędzy dwiema 
monumentalnymi skałami – Monte Pel-
legrino a  Monte Gallo. Jej znakiem roz-
poznawczym jest delikatne zejście do 
bajecznie lazurowego morza. 

Maja

Kartka z Sycylii…
Palermo – miasto niezwykłe, które dostarcza niezapomnianych wrażeń, tym razem stało się celem wyjazdu  

grupy Erasmus+ z Publicznej Szkoły Podstawowej w Bystrzycy Starej. 

Na lotnisku w Palermo

Nadmorskie palmy

Pomarańczowe atrakcje

Port w Palermo

Teatro Massimo Pallermo
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Kuchnia…
Kuchnia włoska jest pełna aro-

matów, a  jednocześnie niezwykle 
prosta. Nam najbardziej smako-
wała oczywiście pizza, choć pró-
bowaliśmy też owoców morza 
i makaronów w różnych odsłonach. 
W  trakcie tego pobytu mieliśmy 
nawet swoją ulubioną trattorię. Jej 
właścicielem był starszy niezwy-
kle sympatyczny Włoch. Do dziś 
ze ślinką na brodzie wspominamy 
słynne sycylijskie desery, takie jak 
pasta di manderola (kruche ciasto 
migdałowe), cassata (biszkopto-
we ciasto z serem ricotta), cannoli 
(rurki z  kremem), buccellato (kru-
che ciasto z kandyzowanymi owo-
cami) czy gelato (lody w  różnych 
smakach).

Sycylijskie przysmaki

Tygodniowy pobyt w Palermo minął szybko, na długo jednak zostaną w naszych sercach 
i pamięci ciepłe sycylijskie krajobrazy i nowe przyjaźnie. Wiosną – spotkanie w stolicy Bułgarii. 
Już dziś wiemy, że będzie równie ciekawie.

Erasmus Team Bystrzyca Stara

Międzynarodowe prezentacje

Międzynarodowa współpraca

Cyfrowy montaż filmów

„Młodzież zapobiega pożarom”
W piątek 3 marca w Świetlicy Wiejskiej w Osmolicach Pierwszych odbył się Ogólnopolski Turniej Wiedzy Pożarniczej „Młodzież Zapo-

biega Pożarom” - etap gminny. Celem Konkursu jest popularyzowanie wśród młodzieży znajomości przepisów przeciwpożarowych, za-
sad postępowania w przypadku powstania pożaru, umiejętności posługiwania się podręcznym sprzętem gaśniczym oraz poznanie histo-
rii i tradycji organizacji ochrony przeciwpożarowej.
Nasza Szkoła aktywnie wzięła udział w Kon-

kursie. Szeroki zakres tematyczny jak również 
presja czasu nie przeszkodziły w  osiągnięciu 
przez naszych reprezentantów wysokich wyni-
ków. W kategorii klasy V-VIII Amelia Jaszczewska 
z klasy ósmej zajęła 3 miejsce a Stanisław Pikula 
z klasy szóstej uplasował się na miejscu 2. 
Pamiątkowe statuetki, dyplomy i  podzięko-

wania  zostały wręczane przez panią Barbarę 
Zdybel Wójt Gminy Strzyżewice oraz pana Grze-
gorza Oleszko Prezesa Zarządu Oddziału Gmin-
nego OSP RP w Strzyżewicach.
Jako nauczyciele i  wychowawcy jesteśmy 

dumni z wszystkich uczestników Turnieju. Brawo 
za to, że Wam się chciało chcieć! 

A. Rachańczyk i A. Wojtyła
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Logo programu Katyń 
- ocalić od zapomnienia

Czwartoklasiści z wychowawcą

Nocowanie w szkole

Projekt Katyń
Wychowanie patriotyczne w  Publicz-

nej Szkole Podstawowej im. Zofii i Juliusza 
Stadnickich w Osmolicach Pierwszych jest 
ważną częścią procesu wychowawczego. 
W rozwijaniu postaw patriotycznych dzie-
ci i  młodzieży najważniejsze jest dostar-
czanie wiedzy na temat historii państwa, 

ale również kształtowanie emocjonalnego przywiązania do narodu, 
społeczności lokalnej, rodziny oraz rozwijanie pozytywnych za-
chowań społecznych. Szacunek i  umiłowanie Ojczyzny wpajamy 
naszym uczniom od najmłodszych lat poprzez zabawę, odkrywanie 
nowych, ciekawych rzeczy czy też wspólne celebrowanie świąt. 
Doskonałą okazją do rozwijania kompetencji społecznych 

i obywatelskich jest udział naszej szkoły w ogólnopolskim pro-
jekcie „Katyń… ocalić od zapomnienia”, którego celem jest prze-
kazywanie pamięci o 22 tysiącach obywateli państwa polskiego 
zamordowanych i spoczywających w Katyniu, Charkowie, Mied-
noje, Bykowni. Jednym z projektowych zadań będzie organizacja 
konferencji pt. „Katyń 1940- co powinniśmy wiedzieć?”. Naszym 
partnerem w tym przedsięwzięciu jest Katolicki Uniwersytet Lu-
belski Jana Pawła II. Swoje prelekcje wygłoszą również przedsta-

wiciele Instytutu Pamięci Narodowej oraz Strzyżewickiego Towa-
rzystwa Regionalnego. Jesteśmy pewni, że występy prelegentów 
przyczynią się do popularyzacji wiedzy na temat Zbrodni Katyń-
skiej wśród młodzieży i  społeczności lokalnej. Do najstarszych 
uczniów szkół podstawowych z terenu naszej gminy skierujemy 
konkurs pt. „Katyń 1940- Pamiętamy!”,objęty honorowym pa-
tronatem przez Wójta Gminy Strzyżewice Panią Barbarę Zdybel, 
który wpłynie na rozwijanie fascynacji historią Polski XX wieku. 
Finalnym wydarzeniem projektu będzie posadzenie Dębu Pamię-
ci upamiętniającego jednego z patriotów pochodzących z terenu 
gminy Strzyżewice- porucznika Wacława Kręglickiego. 
Zaplanowane przez nas działania mają na celu upowszech-

nienie wiedzy na temat Zbrodni Katyńskiej, integrację środowisk 
edukacyjnych, samorządowych i  społeczności lokalnej. Naszym 
wspólnym obowiązkiem jest kształtowanie w młodym pokoleniu 
miłości do Ojczyzny opartej o wiedzę historyczną i doświadcze-
nia minionych pokoleń oraz wychowanie młodzieży na świado-
mych i odpowiedzialnych obywateli, żyjących w poczuciu przyna-
leżności do narodu i państwa. 

A. Pałka- Majchrowicz, A. Gąbka

Nocowanie w szkole- dlaczego nie?

Tuż przed feriami, w piątek o godzinie 17.00 czwartoklasi-
ści zaopatrzeni w śpiwory, karimaty, materace, koce i poduszki, 
uśmiechnięci, pełni energii i gotowi do wspólnej zabawy zjawili 
się w szkole. Pierwszym punktem spotkania była zbiórka na sali 
gimnastycznej oraz uroczyste ślubowanie przypieczętowane 
złożeniem odcisków palców (oczywiście z pasty do zębów) na 
„dokumencie”, który obowiązywał podczas całej imprezy. Dla 
upamiętnienia naszego pierwszego wspólnego nocowania przy-
gotowaliśmy własnoręcznie „tablo” przedstawiające wszyst-
kich uczestników klasowego wydarzenia. Kolejną zaplanowaną 
na ten wieczór formą aktywności było poszukiwanie ukrytego 
w szkole skarbu. Aby odnaleźć tajemniczą skrzyneczkę, ucznio-
wie musieli znaleźć schowany w swojej sali list, a następnie od-
szukać rozmieszczone w całym budynku wskazówki i wykonać 
zadania. Zabawa była pasjonująca i obfitowała w wiele nieprze-
widzianych momentów. W dobrych nastrojach udaliśmy się na 
kolację, którą zorganizowali dla nas rodzice. W odpowiednim 
momencie przyszła kolej na ćwiczenia umysłu. Graliśmy w róż-
ne gry planszowe, ale najwięcej satysfakcji dała wygrana w „Mi-
lionerach”. Uśmiechom i  radości nie było końca. Czas płynął 
szybko. Po wieczornej toalecie odbył się jeszcze pokaz mody 
piżamowej, a przed snem seans filmowy. Kolejnego dnia, gdy 
wybił godzina ósma, trzeba było rozpocząć pakowanie i myśleć 
o powrocie do domów. Zanim jednak rozeszliśmy się na upra-
gnione ferie, zjedliśmy razem pyszne i zdrowe śniadanie. Nie-
wyspani, ale zadowoleni wróciliśmy do domów. Niedobór snu 
nadrobiliśmy w czasie ferii, a dzięki spotkaniu mieliśmy dosko-
nałe warunki do dyskusji, budowania relacji i integracji.
Nasze spotkanie nie udałoby się gdyby nie zaufanie, jakim 

obdarzyła nas Pani Dyrektor oraz życzliwość i zaangażowanie 
Rodziców, którym serdecznie dziękujemy. Po tym wydarzeniu 
jeszcze wyraźniej widzimy, że szkoła nie tylko uczy, wychowu-
je, ale również motywuje do działania, wspiera i w kreatywny 
sposób pokazuje nowe formy aktywności. Jesteśmy pewni, że 

optymizm i pozytywne nastawienie, które czuliśmy tego wie-
czoru, będą towarzyszyć nam do końca roku szkolnego a może 
i dłużej.

A. Pałka- Majchrowicz

Co się dzieje w szkole, gdy Pani Dyrektor zamyka za sobą drzwi? Przekonali się o tym uczniowie klasy IV Publicznej Szkoły 
Podstawowej im. Zofii i Juliusza Stadnickich w Osmolicach Pierwszych.

„Dobrze jest poznać dzieje tych, którzy byli przed nami” 
czyli o projekcie „Katyń…ocalić od zapomnienia” w szkole 
w Osmolicach
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Lubelskie spotkania z teatrem i historią uczniów 
Publicznej Szkoły Podstawowej w Strzyżewicach-Rechcie
W  naszej szkole szczególnie cenimy sobie 

wszechstronne wspieranie wychowanków w  roz-
woju. Staramy się proponować aktywności, które 
będą wyrabiały umiejętność krytycznego odbioru 
otaczającego świata. W takim duchu tuż po feriach 
uczniowie klas IV – VIII wzięli udział w wyjazdach 
do Lublina. W  towarzystwie kolegów i  koleżanek 
ze Szkoły Podstawowej w Kiełczewicach Górnych 
zwiedziliśmy Lubelską Trasę Podziemną. Zachwy-
ciła ona uczniów i  umożliwiła poznanie historii 
miasta z  innej perspektywy. Fantastyczni prze-
wodnicy sprawili, że młodzież aktywnie i z dużym 
zainteresowaniem zgłębiała tajemnice Lublina. 
Następnie obejrzeliśmy spektakle teatralne 

w Centrum Kongresowym Uniwersytetu Przyrod-
niczego. Klasy IV-VI obejrzały spektakl profilak-
tyczny „Ten inny”, który poruszał ważną kwestię 
odmienności ze względu na niepełnosprawność, 
a  tym samym temat tolerancji. Uczniowie klas 
VII-VIII przenieśli się w  burzliwe czasy II wojny 
światowej i  przypomnieli ponadczasową wartość 
przyjaźni i miłości razem z bohaterami widowiska 
multimedialnego pt. „Kolumbowie”. 

Monika Widomska

Dzień Babci i Dziadka

Z wizytą w siedzibie Związku Piłsudczyków RP Oddział Kraśnik

Kochają bezwarunkowo, wspierają i rozpieszczają – na bab-
cie i dziadków zawsze można liczyć. 16 lutego 2023 roku w na-
szej szkole miała miejsce od dawna wyczekiwana uroczystość 
– Dzień Babci i  Dziadka. W  szkolnych murach powitaliśmy 
wspaniałych gości. Wychowankowie oddziału przedszkolnego 
oraz uczniowie klas I-III mieli okazję, aby podziękować i zadbać, 
by dziadkowie poczuli się wyjątkowo. Pani Dyrektor Urszula 
Książek powitała przybyłych gości, a następnie dzieci zaprezen-
towały przygotowany program artystyczny. Mali artyści z przejęciem odtwarzali swoje role, a dziadkowie nagradzali swoje pociechy 
gromkimi brawami. Na zakończenie dzieci wręczyły własnoręcznie wykonane upominki, składając kochanym babciom i dziadkom 
najlepsze życzenia. Rodzice przygotowali dla naszych gości słodki poczęstunek. Spotkanie upłynęło w miłej i domowej atmosferze.
Składamy serdeczne podziękowania Rodzicom za pomoc w organizacji uroczystości. Wszystkim Babciom i Dziadkom dziękuje-

my za przybycie i życzymy wielu równie pięknych i niezapomnianych chwil.
Edyta Sobczyk-Wilkołazka

Fakt posiadania przez szkołę imienia Marszałka Józefa Piłsud-
skiego nadaje przywilej nawiązania bliskiej współpracy ze Związ-
kiem Piłsudczyków Rzeczypospolitej Polskiej. Związek ten zrzesza 
członków zarówno w kraju jak i poza jego granicami. Członkowie 
należą do Okręgów i Oddziałów Związku w miastach wojewódz-
kich i  powiatowych. Celami funkcjonowania Związku jest m.in. 
upowszechnianie wiedzy o działalności i zasługach Marszałka Pił-
sudskiego, pielęgnacja tradycji patriotycznych i demokratycznych 
czy wpojenie młodzieży zasad patriotyzmu i miłości do ojczyzny. 
Publiczna Szkoła Podstawowa imienia Marszałka Józe-

fa Piłsudskiego w  Strzyżewicach-Rechcie współpracuje ze 

Związkiem Piłsudczyków RP Oddział Kraśnik od wielu już lat. 
W  dalszym ciągu społeczność szkolna podejmuje działania 
mające na celu zacieśnienie tej współpracy. Reprezentacja 
Szkoły uczestniczyła we mszy świętej w intencji Jerzego Ci-
chockiego zmarłego generała dywizji Związku Piłsudczyków 
RP oraz pułkownika Wojska Polskiego w  stanie spoczynku. 
Reprezentanci Związku Piłsudczyków wzięli udział w szkol-
nych obchodach Narodowego Święta Niepodległości 11 Li-
stopada. Tego dnia organizowany był w Szkole koncert poezji 
i  pieśni patriotycznej. Bardzo znaczącym wyrazem odwza-
jemnionej chęci rozwijania współdziałania było zaprosze-

„Babuniu, Dziaduniu, w dniu Waszego święta,
życzenia składają Wam wszystkie wnuczęta...”



26 Kompres Czasopismo Gminy Strzyżewice

OŚWIATA

„Z pszczołami nigdy nic nie wiadomo”
Międzynarodowe Sympozjum Pszcze-

larskie Lublin – Pszczela Wola
W dniach 20-22 stycznia 2023 roku 

w Zespole Szkół Rolniczych CKZ w Pszcze-
lej Woli odbyło się Międzynarodowe 
Sympozjum Pszczelarskie pod hasłem: 
„Z pszczołami nigdy nic nie wiadomo”, 
w którym uczestniczyli pszczelarze z kraju, 
jak i z zagranicy, znamienici goście oraz ce-
nieni wykładowcy.
Podczas uroczystej inauguracji kon-

ferencji wszystkich zebranych powitał 
dyrektor Zespołu Szkół Rolniczych CKZ 
w Pszczelej Woli – Pan Marcin Kępowicz, 
życząc trafnych wniosków, owocnej współ-
pracy, nowych pomysłów. Pan dyrektor 
w swoim wystąpieniu podkreślił, że praca 
pszczelarza, troska o pszczoły ma bardzo 
duży wpływ na funkcjonowanie środowi-
ska, a przyszłość pszczół jest zależna od 
człowieka, dlatego tak ważne jest stwo-
rzenie odpowiednich warunków do ich 
rozwoju. Następnie głos zabrali zaproszeni 
goście, pan Zbigniew Kołtowski – wicepre-
zydent Polskiego Związku Pszczelarskiego 
- wręczył medale okolicznościowe z okazji 
100-lecia powstania pierwszej organizacji 
pszczelarskiej.
Sympozjum podzielone zostało na trzy 

sesje tematyczne: Hodowla pszczół jako 
podstawa gospodarki, Choroby pszczół, 
Gospodarka pasieczna oraz forum dys-

kusyjne, które prowadzili: Filip Pastucha 
z LODR w Końskowoli, Tomasz Kędziora 
– wicedyrektor ZSR CKZ w Pszczelej Woli, 
Mariusz Chachuła – nauczyciel ZSR CKZ 
w Pszczelej Woli oraz znani i cenieni wy-
kładowcy zarówno z kraju, jak i z zagranicy.
Współorganizatorami tegorocznego 

wydarzenia byli: Lubelski Ośrodek Doradz-
twa Rolniczego w Końskowoli, Uniwersytet 
Przyrodniczy w Lublinie, Stowarzyszenie 
na rzecz Technikum Pszczelarskiego oraz 
Zespół Szkół Rolniczych Centrum Kształ-
cenia Zawodowego w Pszczelej Woli.
Międzynarodowe Sympozjum Pszcze-

larskie odbywało się pod patronatem ho-
norowym Ministra Edukacji i Nauki profe-
sora Przemysława Czarnka, Wiceprezesa 
Rady Ministrów Ministra Rolnictwa i Roz-
woju Wsi pana Henryka Kowalczyka, Wo-
jewody Lubelskiego pana Lecha Sprawki, 
Marszałka Województwa Lubelskiego pana 
Jarosława Stawiarskiego, Starosty Lubel-
skiego pana Zdzisława Antonia, Lubelskie-
go Stowarzyszenia Pszczelarzy, Spółdzielni 
Pszczelarskiej APIS oraz Polskiego Związku 
Pszczelarskiego. Partnerem wydarzenia 
było Województwo Lubelskie – „Lubelskie 
smakuj życie”.
Dziękujemy za wspólny i tak liczny 

udział w sympozjum i do zobaczenia za rok.
Tomasz Kędziora 

wicedyrektor ZSR CKZ w Pszczelej Woli

nie naszej szkoły do udziału w  spotkaniu opłatkowym. 14 
grudnia 2022r. reprezentacja Szkoły – dyrektor szkoły wraz 
z trojgiem uczniów klasy ósmej udała się do siedziby Związku 
Piłsudczyków RP – Centrum Kultury i Promocji w Kraśniku. 
Reprezentacja PSP w Strzyżewicach – Rechcie została bardzo 
serdecznie przywitana. Pani Dyrektor wraz z uczniami doko-
nali wpisu w  księdze pamiątkowej Związku Piłsudczyków. 
Uroczystość została otwarta przez Burmistrza Miasta Kraśnik 

Wojciecha Wilka. Spotkanie opłatkowe miało bardzo podnio-
sły charakter. Możliwość uczestnictwa w uroczystym spotka-
niu wraz z członkami i sympatykami Związku Piłsudczyków 
RP Oddział Kraśnik w atmosferze życzliwości i w efekcie roz-
mów dało uczniom odczucie przynależności do tej niezwykłej 
grupy. Reprezentacja Szkoły została również zaproszona do 
zwiedzenia Izby Pamięci, znajdującej się w podziemiach ka-
mienicy, w którym w obrazowy sposób przenieść można się 
w czasie i poznać niezwykle tajemnicze fakty o tym jak żyło 
się w Kraśniku setki lat temu. 
Udział reprezentantów naszej Szkoły w uroczystym spotka-

niu opłatkowym w tym dniu był niezwykłą lekcją solidarności 
i   historii. Z  pewnością pogłębił relację Szkoły z  Oddziałem 
Piłsudczyków. Składamy serdeczne podziękowania Związko-
wi Piłsudczyków RP Odział Kraśnik za zaproszenie do udziału 
w niezwykłym wydarzeniu i gorące przyjęcie.
Spotkanie to stanowiło prawdziwą lekcję 

Urszula Książek

Powitanie gości - Dyrektor ZSR CKZ M. Kępowicz i 
wiceprezydent PZP Z. Kołtowski

Starosta Lubelski -pan Z. Antoń podczas 
uroczystego otwarcia Konferencji

Współorganizatorzy Sympozjum Pszczelarskiego

Zaproszeni goście podczas pierwszego dnia wykładówWykładowcy trzeciego dnia konferencji
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Pierwszy semestr w Zespole Szkół Rolniczych CKZ 
w Pszczelej Woli
O naszej szkole można napisać i powiedzieć bardzo dużo. Proponowa-

ne kierunki kształcenia wyróżniają nas wśród innych szkół Lubelszczyzny. 
Stawiamy na rozwój młodego człowieka, odkrywanie pasji i  budowanie 
relacji. Dlatego w naszej szkole uczniowie często włączają się w organi-
zację imprez, uroczystości, promocję szkoły w  środowisku. Dzisiejsza 
edukacja ma za zadanie przygotować młodego człowieka do życia w spo-
łeczeństwie, ma pomóc w  znalezieniu swojego miejsca na rynku pracy, 
dlatego rozwijanie tych kompetencji jest dla nas bardzo ważne. Wrzesień 
upłynął na intensywnej pracy promocyjnej szkoły, co pozwoliło nam za-
istnieć w  środowisku lokalnym. Uczniowie Technikum Pszczelarskiego 
kształcącego w  zawodzie technik żywienia i  usług gastronomicznych 
uczestniczyli w IV Lubelskim Święcie Miodu w Lublinie, Dożynkach Woje-
wódzkich w Radawcu, a także szkolili się pod okiem adeptów sztuki kuli-
narnej w czasie Europejskiego Festiwalu Smaku. Miłośnicy pszczelarstwa 
prezentowali się podczas Ogólnopolskich Dni Pszczelarza w Białymstoku, 
wzięli udział w wystawie zoologicznej Zoopark, wyjechali do Zakopane-
go na szkolenie „Konsolidacja gospodarstw rolnych w kontekście wzrostu 
ich dochodowości”. Zdecydowanie uważamy, że współczesna szkoła nie 
może uczyć zawodu wyłącznie z podręczników przedmiotowych. Młody 
człowiek potrzebuje zadań, które pozwolą mu zdobywać kompetencje 
społeczne, budować relacje i skuteczną komunikację. We wrześniu odbyły 
się też wydarzenia adresowane dla miłośników jeździectwa. Uczniowie li-
ceum i technikum wzięli udział w Warsaw Jumping. Imprezie towarzyszyły 
targi sprzętu jeździeckiego, ciekawe pokazy i przede wszystkim zmagania 
ponad 200 koni i jeźdźców z całej Europy. 
Dowodem wzorowej pracy nauczycieli i uczniów jest nadanie Zespoło-

wi Szkół Rolniczych CKZ w Pszczelej Woli Odznaki Honorowej Gryfa Za-
chodniopomorskiego w uznaniu zasług dla rozwoju regionu. 
Uważamy, że współczesna edukacja powinna nadążać za zmianami, ja-

kie młodemu człowiekowi proponuje świat. W naszej placówce stawiamy 
zatem na pracę zespołową tak bardzo potrzebną do pracy w zawodzie. Po-
zwalamy młodzieży na kreatywność, otwartość i wykorzystywanie wiedzy 
w praktyce. Zadania współczesnej szkoły nie mogą opierać się wyłącznie 
na wiedzy encyklopedycznej, uczeń powinien kształcić umiejętność podej-
mowania decyzji w różnych sytuacjach, nawiązywać relacje z rówieśnika-
mi, ale też z  osobami dorosłymi. Dlatego kolejny miesiąc pracy upłynął 
nam nadal intensywnie. W  październiku odbyło się uroczyste Ślubowa-
nie klas pierwszych, młodzież promowała szkołę podczas Wojewódzkich 
Spotkań Pszczelarzy w Kraśniku, Jarmarku Pszczelarskiego w Parczewie, 
a w Pszczelej Woli, podczas Dnia Patronów Szkoły, oddaliśmy hołd tym, od 
których wszystko się zaczęło…. Zofii i Tadeuszowi Wawrynom. 
W  naszej szkole ważne jest odkrywanie pasji w młodym człowieku. 

Uczniowie uczą się szybko tego, co sprawia im przyjemność, daje nowe 
możliwości. Chętnie uczestniczą w proponowanych przez szkołę inicjaty-
wach i działaniach. W listopadzie zorganizowano zawody jeździeckie Hu-
bertus 2022, wyjazd do Warszawy na Cavaliadę, warsztaty kulinarne „Za-
smakuj w tradycji”, a także wycieczkę na Roztocze i do Berlina. 
W kalendarz roku szkolnego wpisują się też różne uroczystości szkolne 

organizowane w każdym semestrze, takie jak: Dzień Edukacji Narodowej, 
Święto Odzyskania Niepodległości, Jasełka czy Studniówka. 
Naszą pracę w  pierwszym semestrze zamyka Międzynarodowa Kon-

ferencja Pszczelarska zorganizowana w  szkole w  styczniu. Wydarzenie 
cieszyło się ogromnym zainteresowaniem pszczelarzy, którzy dyskutowali 
nad rozwojem współczesnego pszczelarstwa. Konferencja została uświet-
niona promocją książki prof. dr hab. Anety Stracheckiej i red. Martyny Wa-
lerowicz: „Anatomia i fizjologia pszczoły miodnej”. 
O promocję szkoły w środowisku lokalnym troszczą się też nauczyciele 

naszej szkoły podczas współpracy z TVP Lublin. Pani Ewa Toruń w listopa-
dzie wzięła udział w  nagraniach do programu: „Co na obiad?”. Podczas go-
towania na ekranie przygotowała Krem z dyni. Nauczyciele pszczelarstwa 
- Pan Tomasz Kędziora - wicedyrektor i pan Mariusz Chachuła - nauczyciel 
przedmiotów zawodowych w programie „Między Wisłą a Bugiem” opowia-
dali o swojej pasji do pszczół, możliwościach nauki zawodu w Technikum 
Pszczelarskim oraz o tym, co robią pszczoły zimą.

Hubertus 2022

Zajęcia w naszej szkole

Odznaka Honorowa dla naszej szkoły

Lubelskie Święto Miodu

Promocja Technikum Pszczelarskiego
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Część oficjalna - powitanie gości Klasa 4 Technikum Żywienia, fot. J. Rycerz

Klasa 4 Technikum Pszczelarskiego, fot. J. Rycerz

Klasa 4 Liceum Ogólnokształcącego, fot. Justyna Rycerz

Polonez w wykonaniu maturzystów ZSR CKZ w Pszczelej Woli

Zwycięstwo w zawodach sportowych

Podsumowanie semestru zakończymy sukcesami sportowymi naszej 
młodzieży. Uczniowie zdobyli srebrny medal na Mistrzostwach Szkół Rol-
niczych i Średnich Województwa Lubelskiego i oraz zostali Mistrzami Po-
wiatu Lubelskiego w Halowej Piłce Nożnej. 
Nie ma nic bardziej budującego dla nauczycieli i wychowawców niż ob-

serwowanie sukcesów i osiągnięć swoich uczniów. Nasza szkoła nieustan-
nie się zmienia, a  życie w  wielokulturowym środowisku otwiera przed 
nami zdecydowanie nową perspektywę. Przyjdź! Zobacz! Zostań z nami! 
Zapraszamy do śledzenia strony internetowej szkoły www.pszczela-

wola.edu.pl i szkolnego Facebooka. 
Monika Szabat

nauczyciel ZSR CKZ w Pszczelej Woli

Pszczelowolska Studniówka

Zgodnie z wieloletnią tradycją, na symboliczne 100 dni przed matu-
rą, 3 lutego 2023r. tegoroczni maturzyści Zespołu Szkół Rolniczych Cen-
trum Kształcenia Zawodowego w Pszczelej Woli zebrali się w „Rezydencji 
w Szczerym Polu” w Bystrzycy Nowej, aby uczestniczyć w balu studniów-
kowym. Abiturientom towarzyszyli: Dyrektor i  Jego Zastępcy, Wycho-
wawcy, Nauczyciele i Rodzice.
Już po raz drugi w historii szkoły studniówka odbyła się poza jej mura-

mi. Ten wieczór był wyjątkowy, ponieważ uświadomił nam, że czas płynie 
nieubłaganie. Niedawno uczyliśmy ich historii szkoły, hymnu Pszczelej 
Woli, a za moment oni sami zrobią symboliczny krok ku dojrzałości i sta-
ną przed najważniejszym w życiu egzaminem.
Bal rozpoczął się tradycyjnym, staropolskim tańcem – polonezem, 

którego poprowadził Dyrektor Szkoły – Pan Marcin Kępowicz. Pokazową 
choreografię przygotowali sami uczniowie pod okiem doświadczonych 
tancerzy: Aleksandra Havryliaka i Julity Kowalskiej. 
Część oficjalną imprezy rozpoczęli uczniowie - Małgorzata Rozwód 

i Konrad Nowak, którzy powitali przybyłych gości. Następnie, we wzru-
szających słowach, złożyli serdeczne podziękowania Dyrekcji, Wycho-
wawcom, Nauczycielom i Rodzicom za trud włożony w edukację, wy-
chowanie i zaangażowanie w przygotowania tej uroczystości. 
W dalszej części oficjalnej uroczystości poproszono o zabranie głosu 

Pana Dyrektora Marcina Kępowicza, który rozpoczął swoje wystąpie-
nie słowami: „Dzisiejszego wieczoru, podobnie jak waszych nauczycieli 
i  rodziców, rozpiera mnie duma, kiedy na Was patrzę, kiedy widzę, jak 
zmieniliście się, jak dojrzeliście na naszych oczach”. Przypomniał również 
uczniom o ich osiągnięciach poczynionych do tej pory i poprosił o zmo-
bilizowanie się do wytężonej pracy, aby z sukcesem zdać najważniejszy 
egzamin dojrzałości. Po tych słowach Pan Dyrektor oficjalnie otworzył bal 
studniówkowy. Dobra zabawa i  tańce trwały do białego rana. Te niepo-
wtarzalne chwile spędzone we wspólnym gronie na wiele lat pozostaną 
w pamięci wszystkich uczestników uroczystości.

Teresa Chwała
nauczyciel w ZSR CKZ w Pszczelej Woli

„Miło szaleć, kiedy czas po temu”
Jan Kochanowski, Pieśni, Księgi pierwsze, Pieśń XX
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Liceum i Technikum 
Jeździectwo w ZSR CKZ Pszczela Wola 2022/2023
ZSR CKZ to szkoła z  wieloletnią tradycją. Jej powstanie 

można datować na 1944 r., gdzie powołano do życia Państwo-
we Liceum Pszczelarskie z siedzibą w Żabiej Woli. Placówka 
ta słynie głównie z Technikum o profilu pszczelarskim. Od kil-
kunastu lat jednak coraz większym zainteresowaniem cieszy 
się Liceum Jeździeckie. W zeszłym roku na testy sprawnościo-
we kwalifikujące do Liceum o profilu jeździeckim przybyło 40 
kandydatów. Dzięki temu po raz pierwszy powstała nowa kla-
sa technikum o profilu Technik hodowli koni. Nowy rok szkolny 
2022/2023 w Zespole Szkół Rolniczych Centrum Kształcenia 
Zawodowego naznaczony jest zmianami, nie tylko kadrowy-
mi ale również wyznaczeniem nowych kierunków rozwoju. 
Zmiany te są podyktowane nowo utworzoną klasą technikum 
o profilu Technik hodowca koni. Specjalizacja w tym kierunku 
narzuca nowe kierunki rozwoju szkoły związane z  jeździec-
twem jak i  wszechstronnym użytkowaniem koni. Tak na-
prawdę z marzeń i chęci wielu osób zaangażowanych w pracę 
z końmi na terenie ZSR CKZ Pszczela Wola powstaje i będzie 
powstawiać wiele inicjatyw oraz działań zmierzających do 
dalszego rozwoju placówki. Przyczyni się to na pewno do pod-
niesienia umiejętności oraz kwalifikacji absolwentów opusz-
czających mury naszej szkoły. Szkoła stara się stale rozwijać, 
szukać nowych rozwiązań i dobrej kadry nauczycielskiej. Od 
tego roku szkolnego jazdy konnej poza już zeszłoroczną tre-
nerką Panią Kingą Krusińska do grona nauczycielskiego dołą-
czył trener Pan Bartosz Wójcik. Od lutego do grona instruk-
torów dołączyła nowa instruktorka nauki jazdy konno – Pani 
Paulina Sagan. Liczymy na, że współpraca pszczelowolskich 
trenerów i  Pani fizjoterapeutki poskutkuje dobrymi rokowa-
niami na najbliższe lata dla liceum i technikum hodowli koni. 
A wiadomo, że ,,koński biznes” coraz mocniej rozwija się w na-
szym kraju – począwszy od typowych dyscyplin jeździeckich /
skoki, ujeżdżenie, WKKW/, poprzez hodowlę, hipoterapię czy 
pracę na różnych stanowiskach w stajni.
Obecny rok szkolny obfituje w wiele ciekawych wydarzeń. 

Już 27 października dzięki uprzejmości sprzyjającej aury od-
było się integracyjne spotkanie klas jeździeckich na terenie 
ujeżdżalni w Pszczelej Woli – czterech klas LO oraz nowo po-
wstałej I klasy technikum o specjalności Technik hodowli koni. 
Młodzież miała okazję uczestniczenia w rywalizacji sportowej 
wzorowanej na ścieżce huculskiej, która została specjalnie 
ustawiona na naszym placu crossowym. Do zawodów stanęło 
5 reprezentacji klasowych. Uczniowie mieli do pokonania 11 
przeszkód, gdzie na ostatniej zawieszali ,,lisią kitę”. Po zlicze-
niu punktów oraz czasów drużyn, pierwsze miejsce zajęła kla-
sa I LO, II miejsce przypadło klasie III LO. Na pudle znalazła się 
także klasa IV LO. Serdeczne podziękowania należą się klasie 
II LO oraz I klasie technikum za niezapomniane emocje. W tym 
miejscu należy wyróżnić uczennicę klasy I LO – Lenę Stołecką, 
która miała najlepszy czas przejazdu (1:55) oraz maksymalną 
liczbę punktów, dosiadając małopolskiego wałacha o imieniu 
Karat. W dalszej części imprezy uczniowie mogli zaprezento-
wać swoje umiejętności w skokach przez przeszkody na spe-
cjalnie ustawionym parkurze przez naszego trenera Bartosza 
Wójcika oraz ujeżdżeniu na odkrytej ujeżdżalni. Nasze zma-
gania zakończyliśmy ogniskiem integracyjnym nieopodal ma-
lowniczych łąk pszczelowolskich. Następnego dnia podczas 
uroczystości szkolnych zostały wręczone zwycięskie statuet-
ki oraz dyplomy. W grudniu odbyła się wigilia stajenna, gdzie 

adepci sztuki jeździeckiej mogli spędzić czas na stajni posi-
lając się wigilijnymi akcentami kulinarnymi oraz prowadząc 
typowe rozmowy na temat końskiego świata. Znowu dzięki 
sprzyjającej aurze na koniec mogliśmy po raz pierwszy skorzy-
stać z przejażdżki saniami po terenie Pszczelej Woli. 
Natomiast już 10 lutego 2023 r. na terenie obiektów sta-

jennych oraz ujeżdżalni odbył się egzamin na odznakę Jeżdżę 
Konno dla uczniów ZSR CKZ w Pszczelej Woli. Udział wzię-
li zainteresowani licealiści klas jeździeckich oraz uczniowie 
nowo powstałego Technikum o specjalności Technik hodow-
li koni. Do egzaminu podeszło 19 zadających na wybranych 
przez siebie wierzchowcach. Każda osoba musiała zaliczyć 
część teoretyczną na stajni oraz część praktyczną na ujeż-
dżalni. Poziom zdawalności uplasował się wysoko gdyż dla 
wszystkich zakończył się sukcesem. 
W międzyczasie odbyły się 2 wyjazdy na duże imprezy: 

Dnia 29 września 2022 r. młodzież pierwszej klasy technikum 
– Technik hodowli koni oraz pierwszej klasy Liceum o profilu 
jeździeckim miała okazję uczestniczyć w uroczystym otwar-
ciu Stacji Badawczej i Ośrodka Dydaktyczno-Szkoleniowego 
Jeździectwa i Hipoterapii Uniwersytetu Przyrodniczego znaj-
dującego się na Felinie. Mogliśmy wysłuchać przemówień 
wielu ważnych osób z branży, które wspierały realizację tego 
wielkiego przedsięwzięcia. Imprezie towarzyszyły ciekawe 
pokazy konne. Każdemu z  uczestników najbardziej zapadł 
w pamięć emocjonujący występ ApolinarskiGroup, czyli po-
kaz woltyżerki, dżygitówki i wszelakich trików kaskaderskich 
wykorzystywanych w filmach. Nowy ośrodek prezentuje się 
wspaniale – mamy nadzieję, że nie raz skorzystamy z  jego 
wielu możliwości. Młodzież mogła również skorzystać z prze-
jażdżki powozami konnymi, a także posilić się na bankiecie.
10 listopada młodzież z Liceum o profilu jeździeckim oraz 

Technikum o  specjalności Technik hodowli koni mieli oka-
zję uczestniczyć w wyjeździe na Cavaliadę w Warszawie. Na 
miejscu dzięki uprzejmości organizatorów zostaliśmy opro-
wadzeni po tzw. ,,kulisach’’ imprezy. Mogliśmy obejrzeć staj-
nie namiotowe, w których znajdowało się 300 koni biorących 
udział w  różnego typu konkursach oraz pokazach. Podczas 
zwiedzania mieliśmy przyjemność zamienić parę słów z  Pa-
nem Pawłem Warszawskim –czołowym reprezentantem Pol-
ski w WKKW. Mogliśmy się dowiedzieć ciekawych informacji 
na temat wolontariatu oraz późniejszej pracy przy organizacji 
tego typu imprez. Obejrzeliśmy również dwa konkursy sko-
ków : konkurs dwufazowy specjalny o  nagrodę COS Torwar 
oraz konkurs dwufazowy specjalny o nagrodę firmy Nowy Ad-
res. Warto było zobaczyć wiele różnych, ciekawych koni pod 
jeźdźcami w różnym wieku.
W  planach mamy wiele szkoleń dla nowo powstałego 

technikum, m.in. z zakresu powożenia zaprzęgami konnymi, 
ustawiania parkourów i  wiele innych związanych z  końmi. 
Młodzież ma możliwość podpatrzenia pracy kowala, który 
odwiedza naszą stajnię regularnie. Dzięki wielu pomysłom 
mamy nadzieję na wszechstronny rozwój jeździectwa w ZSR 
CKZ w Pszczelej Woli. Zapraszamy wszystkich chętnych do 
odwiedzenia naszej szkoły a w  szczególności absolwentów 
klas ósmych, którzy chcą kontynuować swoją pasję bądź do-
piero ją rozpocząć.

Kinga Krusińska
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Dzień Otwartych Drzwi u Witosa w Piotrowicach
2 marca br. Zespół Szkół Techniki Rolniczej w Piotrowicach 

zorganizował Dzień Otwartych Drzwi. Uczniom kończącym 
szkołę podstawową, ich rodzicom i opiekunom, już od same-
go wejścia udzielał się klimat wyjątkowości tego dnia. Po reje-
stracji, uczestnicy zapoznawali się z ofertą edukacyjną szkoły, 
otrzymywali przygotowane wcześniej materiały promocyjne 
i rozpoczynali zwiedzanie obiektu. Szkolne Kroniki przedsta-
wiały historię szkoły oraz jej bieżącą działalność – aktualności, 
sukcesy uczniów, działalność pozalekcyjną etc. 
W sali gimnastycznej, zlokalizowane zostały stoiska branży 

hotelarskiej oraz architektury krajobrazu. Uczniowie techni-
kum kształcącego w zawodzie technik hotelarstwa, ubrani 
w profesjonalne stroje przeznaczone do obsługi konsumenta, 
zapraszali młodzież do wysłuchania ciekawostek o zawodzie. 
Serwowali także przygotowane przez siebie barwne, oczywi-
ście bezalkoholowe drinki oraz mleczne kawy. Dodatkową za-
chętą do podjęcia edukacji w przyszłym roku szkolnym, w tym 
kierunku jest innowacja: aranżacja florystyczna wnętrz. 
Przyszli uczniowie nabędą więc wiedzę i umiejętności dotyczą-
ce  nadawania wnętrzom i wydarzeniom takim jak: konferen-
cje, sympozja, eventy, imprezy okolicznościowe - specjalnego, 
wyjątkowego charakteru poprzez dopasowaną, przemyślaną 
dekorację kwiatową.
Warty podkreślenia jest fakt, że do zawodu technik architek-

tury krajobrazu, również wprowadzono innowację florystycz-
ną, mającą na celu m.in. zapoznanie uczniów z podstawowymi 
technikami florystycznymi oraz nabycie umiejętności projekto-
wania i kreatywnego tworzenia dekoracji roślinnych. Ucznio-
wie kształcący się w tej branży, w interesujący sposób, swoim 
młodszym rozmówcom, przybliżyli naukę w tym zawodzie. 
Oprócz makiet, rysunków, projektów przygotowanych również 
z użyciem programów komputerowych, można było podziwiać 
skąpane w wiosennym słońcu kompozycje z kwiatów ciętych. 
Oczy cieszyła m.in. drewniana kompozycja na stół wykonana 
z naturalnych materiałów leśnego pochodzenia - kory brzo-
zowej, mchu, huby. Stoły oraz sprzęty i akcesoria ogrodnicze 
przyozdobione zostały kompozycjami z kwiatów doniczkowych 
czy rabatowych, np. kolorowymi bratkami, które podczas zajęć 
praktycznych zostaną przez uczniów wysadzone do gruntu 
i będą zdobić szkolny ogród.
W kąciku przedmiotów przyrodniczych, Goście mogli obej-

rzeć ciekawe doświadczenia fizyczne i chemiczne np. można 
było zrobić własny elektromagnes, a także zmierzyć się z za-
gadkami logicznymi.
W szkolnej siłowni w podrzucie, rwaniu i innych ćwicze-

niach siłowych swoją tężyznę fizyczną zaprezentowali ucznio-
wie naszej szkoły, należący do Sekcji Podnoszenia Ciężarów. 
Wielokrotni medaliści imponowali innym podnosząc sztangi 
z dużym obciążeniem  oraz demonstrując przyrządy i urządze-
nia do utrzymania nienagannej, wysportowanej sylwetki. 
Swoje drzwi szeroko otworzył również szkolny internat. 

Wychowankowie w nim mieszkający oprowadzali swoich młod-
szych Kolegów i Koleżanki pokazując sale mieszkalne, świetlicę 
w której audiowizualna prezentacja przybliżyła codzienne życie 
w internacie i szkole oraz Kroniki z dużą ilością zdjęć. Chętni roz-
mawiali z mieszkańcami o „naszej szkole”, a następnie poczęsto-
wani kruchymi ciasteczkami upieczonymi w dobrze wyposażo-
nym aneksie kuchennym, szli dalej doświadczać i zwiedzać.
Kolejnym punktem programu były odwiedziny na szkol-

nych warsztatach. To właśnie tam, na co dzień, odbywają 
się zajęcia praktyczne uczniów kształcących się w zawodach: 
technik mechanizacji rolnictwa i agrotroniki, mechanik – ope-
rator pojazdów i maszyn rolniczych, technik pojazdów samo-
chodowych, mechanik pojazdów samochodowych, kierowca 

mechanik. Mechanicy – uczniowie naszej szkoły zaprezento-
wali Gościom profesjonalną diagnostykę pojazdu: badanie ha-
mulców, kontrolę amortyzatorów czy luzów w zawieszeniu 
auta. Młodsi koledzy z zainteresowaniem wzięli udział w pro-
jekcjach filmów z branży samochodowej i pokazach: fre-
zowania, toczenia, spawania metodą TIG. Przyszli mechanicy 
z zaciekawieniem analizowali dostępne tablice poglądowe  
i inne pomoce dydaktyczne. Rozrywką były bardzo ciekawe 
i kreatywne konkursy z nagrodami, w czasie których sprawdza-
liśmy wiedzę mechaniczną zwiedzających. Również dużym po-
wodzeniem cieszył się symulator do nauki jazdy. Zaprezento-
wano także szkolne pojazdy do nauki jazdy: kategorii B – Skoda 
Fabia, kategorii T – ciągnik Ursus 5211 z przyczepą tandem. 
Na placu zlokalizowanym przy szkolnych warsztatach, moż-

na było podziwiać „super sprzęty” prywatnych właścicieli tj. 
współczesne BMW e46 czy motocykle. Zaprzyjaźniona jednost-
ka z OSP Piotrowice zaprezentowała sprzęt ratowniczo – gaśni-
czy. ZSTR oraz Uczniowie – mechanicy zaprezentowali 21 pojaz-
dów i maszyn rolniczych: od wysłużonych C360 do najnowszych 
modeli John Deere, New Holland, Fendt czy Case. Zwieńczeniem 
wydarzenia, była ciesząca się ogromną popularnością parada 
tychże pojazdów i maszyn rolniczych podczas której o bezpie-
czeństwo uczestników dbały służby ratunkowe. Na wszystkich 
Gości odwiedzających szkolne warsztaty czekał pyszny, aroma-
tyczny, gorący żurek i kiełbaski z grilla. W tym miejscu, chcie-
libyśmy podkreślić, że ten poczęstunek, jak i inne przysmaki 
zostały zakupione dzięki ogromnemu wsparciu naszych Spon-
sorów i Darczyńców, za które serdecznie dziękujemy. 
Wszystkim Gościom dziękujemy za obecność i miłe słowa. 

Zapewniamy też, że nasze drzwi są zawsze dla Was szeroko 
otwarte. Zapraszamy również do odwiedzania naszej szkolnej 
strony internetowej www.zstrpiotrowice.pl oraz naszego pro-
filu na Fb.

Małgorzata Pruchnicka, Patrycja Janeczek 
– Nauczyciele ZSTR w Piotrowicach



KULTURA I SPORT

31Nr 1/2023 (185)

Dziękujemy za to, że Was mamy drodzy dziadkowie
Co roku 21 stycznia obchodzimy Dzień Babci, a  22 stycznia Dzień 

Dziadka. Są to niezwykłe dni, nie tylko dla dzieci, ale przede wszystkim 
dla babć i dziadków, pełne radosnych uśmiechów, wzruszeń i łez.
W życiu i  serduszku każdego dziecka, dziadkowie zajmują szczególne 

miejsce, bo kto pocieszy, poczyta ulubioną książkę, najczulej przytuli, znaj-
dzie radę na każde zmartwienie albo upiecze słodkie ciasteczka. 
Z  tej to właśnie okazji 12 lutego br. w  Centrum Kultury i  Promocji 

w Piotrowicach odbyło się spotkanie podczas którego dzieci uczestniczą-
ce w zajęciach przygotowały specjalny program artystyczny dla swoich 
babć i dziadków. W ten sposób wyrażały swoją miłość i wdzięczność za 
ich trud i oddanie. Były wiersze, piosenki , tańce, akrobacje i oczywiście 
życzenia.
Na początek wystąpił Teatr dziecięcy „Kaprysek” z krótkim przedsta-

wieniem pt. „Historia babci i dziadka”.  Na scenie zaprezentowały się rów-
nież grupy taneczne i akrobatyczne a także zespół „Pszczółki” i soliści ze 
studia piosenki. 
Dziękujemy Wam, drodzy Dziadkowie, że wspólnie mogliśmy święto-

wać Wasz dzień i że mieliście okazję zobaczyć jakie zdolności i umiejęt-
ności posiadają Wasze wnuki. Dziękujemy za to, że jesteście.

B. Gąbka
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Ostatki na ludowo
11 lutego 2023 r. w Centrum Kultury miały miejsce nietuzinkowe ostatki, które były wynikiem połączenia sił środowiska ludo-

wego, ale też wsparciem kół i stowarzyszeń z terenu naszej gminy. Spotkaliśmy się, żeby w poczuciu wspólnoty i przyjemności 
pobawić się przy muzyce ludowej i tradycyjnej. Społeczność taborowa już jest dość znana w naszym rejonie. Nikogo nie dziwi, że 
do Centrum przyjeżdżają ludzie z całego kraju, by móc poznawać repertuar Lubelszczyzny, ale również tańczyć przy muzycznych 
perełkach ludowych z naszego otoczenia. Tak też było od pierwszych minut wydarzenia, kiedy to Orkiestra Taboru Lubelskiego 
rozpoczęła potańcówkę zjawiskowym korowodem, wprawiając w tupanie nogą niemalże wszystkich. Obfita w talenty delegacja 
z Niedrzwicy Dużej w postaci zespołów „Krajka” oraz „Prosto z pola” podtrzymała tanecznego kroku, zaś Kapela Cyja z Bychawy 
rozbujała w rytm znanej i cenionej „Polki dziadek”. Dziecięcą beztroskość mogliśmy zobaczyć w występie Lubelskiej Orkiestry 
Rodzinnej, zaś mocną wiązankę wokalno-instrumentalną zaserwował nasz zespół „PoNoszemu”. Miłą niespodzianką okazał się 
występ mistrza z okolic Janowa Lubelskiego- Bronisława Rawskiego. Na zakończenie zagrała Kapela Butrynów, która dosłownie 
wyszła w klimat taneczny z przybyłą publicznością.
Nie zabrakło śpiewów przy stołach, przyjemnych rozmów i oczywiście smakołyków, o które zadbały niezastąpione Panie z KGW 

„Osmoliczanki”, Stowarzyszenia Aktywnych Kobiet w Osmolicach Drugich, Stowarzyszenia Aktywnych Kobiet Gminy Strzyżewice 
„Ale Babki”, a także członkinie zespołu „PoNoszemu”, za co bardzo dziękujemy!
Bardzo cieszymy się, że tak licznie przybyli do nas goście niemalże z wielu części naszego kraju.
Do następnego.

th
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„Szafa” zagrała po kilku latach!
Po ponad trzyletniej przerwie ściany 

Centrum Kultury ponownie wypełniły 
głosy naszych Wokalistów i Wokalistek, 
którzy przy akompaniamencie Orkiestry 
Rozrywkowej CKiP zaprosili nas do praw-
dziwej uczty muzycznej!
Pamiętamy jakby to było wczoraj – 

wszystkie utwory gotowe, próby w pełni, 
kilometry kabli, oświetlenie i  sprzęt na-
głośnieniowy zwieziony, i przygotowany 
do wielkiego, piątego, jubileuszowego 
koncertu! Za trzy dni wyjątkowy finał, 
koncert, który każdy zapamięta! I… zapa-
miętaliśmy – COVID-19, stop, zamykamy 
i znikamy, nie wiemy na jak długo.
3 lata zleciały nie wiadomo kiedy – 

POWRÓCILIŚMY! Jubileuszowy koncert 
„Szafa Gra” edycja #5 odbył się 26 lutego.
Wyjątkowość tegorocznego widowiska 

polegała nie tylko na tym, że powróciliśmy 
po kilku latach, ale również na tym, że pod-
czas niego wystąpili nie tylko nasi obecni 
wokaliści, ale również ci, którzy mieli poja-
wić się 3 lata temu, ale już zakończyli swo-
ją przygodę z  CKiP, gdyż zmienili szkoły, 
dorośli lub wyjechali. Zaśpiewali wspólnie 
w  jednym koncercie i  bawili się muzyką 
zapewniając nam wszystkim świetną za-
bawę i ucztę muzyczną!

Koncert „Szafa Gra” - związany 
z  uczestnikami zajęć wokalnych oraz 
muzykami sesyjnymi znanymi z polskich 
scen - jest niezwykłą okazją dla miło-
śników muzyki, aby posłuchać młodych 
i utalentowanych wokalistów oraz zoba-
czyć na żywo profesjonalnych muzyków, 
którzy pracują na co dzień z największy-
mi gwiazdami polskiej muzyki.
Wydarzenia tego w  Gminie Strzyże-

wice, a  także dalszym regionie chyba 
nie trzeba przedstawiać nikomu, a każdy 
koncert to unikatowe i wyjątkowe prze-
życie. Na scenie występują młodzi arty-
ści, którzy ciężko pracują podczas zajęć 
wokalnych, a  towarzyszą im doświad-
czeni muzycy sesyjni. Wszystko to two-
rzy wspaniałą atmosferę i  niesamowite 
wrażenia.
Gdy podczas ferii w 2016 roku stwo-

rzyliśmy projekt „Szafa Gra” nie spo-
dziewaliśmy się, że rozwiniemy go do 
rozmiarów pełnoprawnego koncertu 
w  trakcie, którego publiczność może 
usłyszeć szeroki wachlarz utworów, 
począwszy od klasyki muzyki rockowej 
i  poprzez najnowsze hity radiowe. Wo-
kaliści prezentują swoje umiejętności, 
śpiewając zarówno solowo, jak i w  du-

ecie lub w  grupie. Wszystko to pod 
okiem doświadczonych instruktorów 
i muzyków, którzy kierują pracami nad 
repertuarem i  przygotowaniem arty-
stów do występu.
Orkiestry Rozrywkowej CKiP, która 

towarzyszy wokalistom na scenie, nie 
trzeba nikomu przedstawiać. To ludzie, 
którzy przez lata zdobywali doświadcze-
nie, pracując z wieloma artystami. Dzię-
ki temu koncert „Szafa Gra” to nie tylko 
szansa dla młodych wokalistów, ale też 
dla publiczności, która może zobaczyć na 
żywo tych, którzy na co dzień występują 
na polskich scenach muzycznych.
Z pewnością jest to wydarzenie, które 

warto zobaczyć. To nie tylko szansa dla 
młodych artystów, aby zaprezentować 
swoje umiejętności, ale też dla publicz-
ności, aby usłyszeć dobrej jakości muzy-
kę i  poczuć niepowtarzalną atmosferę. 
Warto zainteresować się tym koncertem 
i przekonać się, co potrafią młodzi artyści 
oraz doświadczeni muzycy sesyjni.
Koncert nie odbyłby się i  nie rozrósł 

do takich rozmiarów bez zaangażowa-
nia wielu osób. Pragniemy podziękować 
rodzicom wokalistów, którzy wspierają 
swoje dzieci w ich artystycznych pasjach 
i udzielają nieocenionego wsparcia pod-
czas przygotowań do wydarzenia. To 
dzięki nim młodzi artyści mają okazję 
rozwijać swoje talenty i  zdobywać do-
świadczenie na scenie.

Podziękowania należą się również za-
łodze Centrum Kultury, to dzięki ich za-
angażowaniu i pracy koncert może odby-
wać się na najwyższym poziomie. Dzięki 
profesjonalizmowi i  pasji do organizacji 
wydarzeń kulturalnych, publiczność 
może cieszyć się wspaniałą muzyką i ar-
tystycznymi występami.
Warto także zauważyć, że powrót 

koncertu „Szafa Gra” jest nie tylko waż-
nym wydarzeniem dla wokalistów, ale 
także dla społeczności lokalnej. To do-
skonała okazja, aby mieszkańcy naszej 
lokalnej i nie tylko, społeczności spotkali 
się i  zjednoczyli wokół wspólnej pasji, 
jaką jest muzyka.

Ł.O

Retransmisję z  koncertu zoba-
czyć można w  serwisie YouTube na 
kanale Centrum Kultury i  Promocji 
w Piotrowicach. 
https://www.youtube.com/@Pio-

trowiceCKiP
Fotorelacje dostępne są na naszej 

stronie internetowej: https://ckip
-piotrowice.eu/ 
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KULTURA I SPORT

Antoni Kawałek odznaczony przez 
Ministra Sportu Kamila Bortniczuka
W dniu 07.01.2023 podczas Walnego Zjazdu Sprawozdawczo –Wyborczego Lubelskiej 

Unii Sportu Brązową Odznaką za Zasługi dla Sportu przyznaną przez Ministra Sportu Ka-
mila Bortniczuka został odznaczony Antoni Kawałek – nauczyciel w Zespole Szkól Techniki 
Rolniczej im. W. Witosa w Piotrowicach, trener GLKS ,,POM-ISKRA‘’ Piotrowice, Wiceprezes 
Polskiego Związku Podnoszenia Ciężarów, Wiceprezes Lubelskiego Okręgowego Związku 
Podnoszenia Ciężarów, Radny Gminy Strzyżewice i od. 07.01.2023 Wiceprezes Lubelskiej 
Unii Sportu. Odznaczenie w imieniu Pana Ministra wręczył Dyrektor Departamentu Sportu 
w Urzędzie Marszałkowskim w Lublinie Artur Domański. 

Aneta Klimek

Sztangiści GLKS ,,POM-ISKRA’’ rozpoczęli sezon 
Występem w Memoriale Janusza Kowalczyka i pierwszym rzucie Lubelskiej Ligi Junio-

rów rozpoczęli sezon sztangiści naszego klubu. Zawodnicy podczas ferii ciężko ćwiczyli 
biorąc udział w  zgrupowaniu kadr wojewódzkich w Piotrowicach. W Łukowie osiągnęli 
rekordowe rezultaty.
Najlepszy wynik uzyskał w kat. 55 kg.do lat 17 Mateusz Sprawka. W dwuboju osiągnął 144 

(67 – 77) kg. i zdobył złoty medal. W kat. 61kg. wystartowało trzech naszych zawodników. 
Do lat 15 bardzo udany start zaliczył Oskar Wójcik który w dwuboju uzyskał 138 (62-76) kg. 
i zajął IV miejsce. Michał Baran był V z wynikiem 137 (64-73) kg. Piotr Milanowski uzyskał 
w dwuboju 103 ( 48-55) i zajął VII miejsce. Szymon Baran wystartował w kat. 73 kg. i w dwu-
boju uzyskał 145 (70-75)kg. i zajął VI miejsce. W kat. 81 kg. bardzo dobrze wystartował Bartek 
Gryta który osiągnął 106 (45-61) kg. w dwuboju. W najcięższej kat. +102 kg. wystartował 
Jakub Czerniak który w dwuboju uzyskał 178 kg. i zajął V miejsce. Kolejny start na własnym 
pomoście podczas Pucharu Starosty Lubelskiego 11-12.03.2023r.

Antoni Kawałek

Bartek Gryta

Od lewej Oskar Wójcik, Michał Baran,  
Piotr Milanowski

Sprawka Mateusz Jakub Czerniak

Laureaci konkursu plastycznego „Moja Kartka Wielkanocna”
93 prace plastyczne, tyle przysłali-

ście na gminny konkurs „Moja Kartka 
Wielkanocna”, organizowany przez Cen-
trum Kultury i Promocji w Piotrowicach. 
Wśród prac znalazło się kilka perełek, 
które komisja postanowiła nagrodzić 
i wyróżnić. A oto nazwiska zwycięzców:
Kat. Przedszkole i kl. „0”
Nagroda: 
Marcel Orłowski- Samorządowe Przed-
szkole w Piotrowicach, gr. „Liski”, 
Antonina Mackiewicz- kl. „0”, PSP w Ża-
biej Woli
Wyróżnienie:
 Milena Tudruj, kl. „0” – SP w Kiełczewi-
cach Górnych 

Kamila Kot, kl. „0” – SP w Bystrzycy 
Starej
Kat. Kl. I – III 
Nagroda:
Aleksander Pidek, kl. II – SP w Strzyże-
wicach – Rechcie
Nina Dalmata, kl. III – SP. W Żabiej Woli
Julia Tkaczyk, kl. III –SP w Bystrzycy 
Starej
Wyróżnienia: 
Alesia Benincasa, kl. II – SP w Osmolicach
Kat. Kl. IV – VIII
Nagroda:
Jakub Stanek, kl. VII – SP w Osmolicach
Bartłomiej Bratos, kl. VI – SP w Kiełcze-
wicach Górnych

Wyróżnienie:
Bartłomiej Jakubowski, kl. VI – SP 
w Strzyżewicach – Rechcie
Dawid Liwak, kl. IV – SP w Strzyżewi-
cach - Rechcie

Nagrodę GRAND PRIX zdobyła Zofia 
Migut z kl. I, SP w Bystrzycy Starej i to 
praca Zosi zdobi okładkę najnowszego 
wydania czasopisma „Kompres”.
Dziękujemy wszystkim uczestnikom 
konkursu za wzięcie udziału i przygo-
towanie prac a laureatom gratulujemy 
zdobytych nagród i wyróżnień.



Koncert Szafa Gra #5



Aleksander Pidek, klasa II, 
PSP w Strzyżewicach-Rechcie

Bartłomiej Jakubowski, klasa VI, 
PSP w Strzyżewicach-Rechcie

Kamila Kot, klasa 0, 
PSP w Bystrzycy Starej

Dawid Liwak, klasa IV,
PSP w Strzyżewicach-Rechcie

Marcel Orłowski,
 Przedszkole w Piotrowicach

Jakub Stanek, klasa VII, 
PSP w Osmolicach Piewrszych

Milena Tudruj, klasa 0, 
PSP w Kiełczewicach Górnych

Julia Tkaczyk, klasa III, 
PSP w Bystrzycy Starej

Nina Dalmata, 
klasa III PSP w Żabiej Woli

Alessia Benincasa, klasa II, 
PSP w Osmolicach Pierwszych

Antonina Mackiewicz, klasa 0,
 PSP w Żabiej Woli

Bartłomiej Bratos, klasa VI, 
PSP w Kiełczewicach Górnych

Moja Kartka Wielkanocna - galeria nagrodzonych prac


